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– Відбулася дуже важлива по-
дія в кооперації з партнерами із
Саудівської Аравії. Сьогодні ми
зробили конкретний крок в наших
ділових стосунках, який базується

на попередніх домовленостях.
Цей документ можна розглядати
як дорожню карту нашої взаємодії
за спільними програмами, – за-
значив Михайло Гвоздьов.

Україна та Саудівська Аравія уклали 
угоду про спільне складання літаків

21 лютого, під час проведення виставки ADEF-2016,
Президент ДП “Антонов” Михайло Гвоздьов та прези-
дент Taqnia Aeronautics Co. Алі Мохаммед Аль-Га ма -
ді, підписали Угоду про кооперацію з організації в
Королівстві Саудівська Аравія літакобудівного ком-
плексу й організації виробництва літаків Ан-132 в ко-
операції з ДП “Антонов”. Церемонія підписання про-
ходила в присутності пана Мохаммеда Аль-Айїша, за-
ступника секретаря оборони Королівства Саудівська
Аравія, Його Високості Принца Турки бін Сауд Мо -
хам меда Аль-Сауда та інших офіційних осіб КСА.
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Петро Порошенко:

На крилах мрії

Вижив, аби допомагати



e-mail: krula_ukr@i.ua

22 – 26 лютого 2016 року / №8 (827)2 Крила України

Тож 24 лютого прискорений
випуск офіцерів відбувся і в Наці-
ональному університеті оборони
України імені Івана Черняховсько-
го. Серед тисячі слухачів тут про-
ходять службу і навчаються 278
офіцерів, які брали та беруть
участь в бойових діях. Із них 27
офіцерів-учасників Антитерорис-
тичної операції удостоєні високих
державних нагород, а більше сот-
ні – відзнаками Міністра оборони
України та начальника Генераль-
ного штабу. Сім університетських
вихованців за особисту мужність і
героїзм були удостоєні найвищої
державної відзнаки – звання Ге-
роя України.

В урочистій церемонії випуску
слухачів у Національному універ-
ситеті оборони України імені Івана
Черняховського взяли участь
Президент України Петро Поро-
шенко, Міністр оборони генерал
армії України Степан Полторак,
начальник Генерального штабу
ЗС України генерал армії України
Віктор Муженко та інші високі
гості.

У своїй промові Глава  держа-
ви привітав випускників Націона-
льного університету оборони, на-
голошуючи, що Збройні Сили –
головний пріоритет в розбудові
сильної держави. 

– Наше завдання – гаранто-
вано забезпечити мир, суверені-
тет і незалежність української
держави, адекватно відповідати
на всі виклики і загрози. Підкрес-
люю, особисто для мене Збройні
Сили були, є й будуть першим і
головним пріоритетом в розбудові

сильної держави, – підкреслив
Петро Порошенко.

Верховний Головнокомандувач
наголосив на тому, що саме за-
вдяки загальнонаціональній солі-
дарності українців, мужності і па-
тріотизму українських солдатів,
офіцерів, добровольців і волонте-
рів, всього українського народу
за неповні два роки вдалося від-

родити українське військо, відно-
вити його бойові спроможності та
стримати натиск підготовленого,
оснащеного зброєю і технікою во-
рога.

– Збройні Сили з честю ви-
тримали цей іспит, ми стали сві-
дками народження героїв нового
покоління, – сказав Президент
під час зустрічі з Героями Украї-
ни та кавалерами ордену Богда-

на Хмельницького. – Це – продо-
вження важливої традиції, моїх
регулярних консультацій з бойо-
вими офіцерами. Це – такі зу-
стрічі, де я хотів би не говорити,
а головним чином чути ваші по-
ради, як нам вдосконалювати
ефективність Збройних Сил. Я
хотів би, щоб це була, як завжди,
експертна розмова на рівних, з
порушенням канонів субордина-

ції та чиношанування. Потом і
кров’ю, звитягою та винахідливі-
стю ви завоювали таке право, –
наголосив Верховний Головноко-
мандувач.

Учасники урочистостей хвили-
ною мовчання вшанували пам’ять
20 випускників цього вишу, які
віддали своє життя, захищаючи
країну, чесно виконавши свій вій-
ськовий обов’язок перед україн-
ським народом. Ще багато необ-
хідно зробити, щоб українське
військо повністю відповідало су-
часним вимогам. Держава повин-
на приділяти увагу всьому спект-
ру питань, які стосуються всебіч-
ного забезпечення військ, і, в пе-
ршу чергу, підвищенню соціаль-
них гарантій і бойового забезпе-
чення. 

– Збільшення виплат військо-
вослужбовцям, на які держава
знайшла ресурс цього року, до-
зволить нам істотно наростити ко-
нтрактну складову у формуванні
Збройних Сил. Для армії це озна-
чає поступове підвищення профе-
сійності особового складу, а для
суспільства – мінімізацію мобілі-
заційного навантаження, істотне
зменшення кількості і потужності

мобілізаційних хвиль, – сказав
Петро Порошенко.

Верховний Головнокомандувач
Збройних Сил вручив дипломи з
відзнакою та золоті медалі кра-
щим випускникам курсу. Після
цього офіцери проголосили уро-
чисту клятву, яку зачитав один із
найуспішніших випускників уні-
верситету полковник Сергій Арта-
мощенко.

З нагоди випуску слухачів опе-
ративно-стратегічного та опера-
тивно-тактичного рівнів підготов-
ки відбулася церемонія нагоро-
дження кращих випускників Ме-
чем Королеви Великої Британії та
перехідною шаблею часів Богда-
на Хмельницького.

Меч Королеви Великої Брита-
нії випускнику полковнику Сергію
Артамощенку вручила Надзви-
чайний і Повноважний Посол
Сполученого Королівства Великої
Британії та Північної Ірландії в
Україні пані Джудіт Гоф. А перехі-
дну шаблю часів Богдана Хмель-
ницького від голови державної
екзаменаційної комісії, команду-
вача Повітряних Сил Збройних
Сил України генерал-лейтенанта
Сергія Дроздова отримала випус-
кник оперативно-тактичного рівня
підготовки підполковник Олена
Коршень.

Вже другий рік поспіль у вищих військових навчальних закладах нашої держави
відбуваються дострокові випуски офіцерів. Скорочення термінів навчання і прис-
корений випуск обумовлені тим, що навіть за найоптимістичнішого сценарію на
Донбасі, навіть за тривалого перемир’я, яке перейшло би в політичне врегулю-
вання та сталий мир, військова загроза зі сходу залишиться актуальною як у ко-
роткостроковій, так і довготривалій перспективі.
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Так, кінцеві результати навчання у
без п’яти хвилин лейтенантів прий-
має голова державної екзаменацій-
ної комісії, заступник командувача
Повітряних Сил з бойової підготовки
– начальник управління бойової під-
готовки командування Повітряних
Сил генерал-лейтенант Віктор Сідаш.

– Я задоволений результатами
навчання військових авіаторів та
фахівців протиповітряної оборони.
Як у спеціальних класах, так і на
стадіоні вони високо тримають по-
чесне звання кожедубівця. Також
констатую і зростання науково-ос-
вітнього потенціалу видового вишу.
Адже, чисельність учасників АТО в
університеті постійно зростає, а на-
вчальні програми постійно корегу-
ються на підставі досвіду бойових
дій на Донбасі, – зауважив гене-
рал-лейтенант Віктор Сідаш.

Одна з навчальних груп курсантів
склала державний іспит зі спеціаль-
ної підготовки у Метрологічному цен-
трі військових еталонів ЗС України.

– Хлопці та дівчата опановують
складну спеціальність військових
метрологів. Більшість із практичних
занять та військове стажування про-
ходили саме у нас. Тому логічним є
й те, що випускні іспити приймали
кращі офіцери-метрологи, – пояснив
начальник Метрологічного центру
полковник Олександр Дзисюк.

За результатами оцінки знань
майбутніх військових метрологів
середній бал склав “4,5”.

Державні іспити у Харківському
університеті Повітряних Сил імені
Івана Кожедуба триватимуть де-
кілька днів, а урочистий ритуал ви-
пуску молодих лейтенантів запла-
новано на 27 лютого.

Випускники ХУПС на фінішній прямій
У Харківському університеті Повітряних Сил імені
Івана Кожедуба курсанти випускного курсу успішно
складають державні іспити. 23-24 лютого 2016 року в

управлінні Повітряного коман-
дування “Південь” із залучен-
ням підпорядкованих військо-
вих частин відбулося спільне
штабне тренування. 

“Вартові неба”
провели спільне 
штабне тренування

Захід проходив під загальним керів-
ництвом начальника штабу – першого
заступника командира ПвК “Південь”
генерал-майора Івана Теребухи.

Під час тренування було відпра-
цьовано вироблення (уточнення) зами-
слу застосування повітряного коман-
дування в зоні відповідальності, алго-
ритм постановки завдань військовим
частинам та порядок взаємодії.

Чергове тренування з бойової гото-
вності надало змогу вдосконалити
практичні навички офіцерів у виконан-
ні своїх функціональних обов’язків для
набуття оперативних спроможностей із
проведення оперативного планування.



Робочу групу представників
Командування Повітряних Сил ЗС
України очолював начальник шта-
бу – перший заступник команду-
вача ПС ЗС України генерал-ма-
йор Артур Артеменко.

Учасники заходу провели де-
монстрацію функціональних мож-
ливостей проекту та обговорили
питання продовження консульта-
цій експертів України та НАТО у
контексті здійснення техніко-експ-
луатаційного дослідження можли-
востей реалізації Регіональної
програми НАТО з безпеки повіт-
ряного простору (RASP).

Як зазначив генерал-майор
Артур Артеменко, реалізація про-
екту RASP забезпечить Україні

можливість транскордонної коор-
динації щодо вирішення інциден-
тів з безпеки у повітрі, розвине
регіональну взаємосумісність та
взаємодію у повітряному просто-
рі, поліпшить внутрішню цивільно-
військову взаємодію.

Також, за його словами, цей
проект, з урахуванням вже діючої
в Україні системи обміну даними
про повітряну обстановку
(ОДПО/ASDE), надасть змогу зна-
чно підвищити ефективність моні-
торингу обстановки в повітрі.

У свою чергу, начальник
Командного центру Повітряних
Сил – заступник начальника
штабу з бойового управління
полковник Анатолій Козловсь-

кий зазначив, що програма
RASP передбачає отримання від
сусідніх країн в реальному часі
оповіщення про повітряні загро-
зи, інциденти з безпеки та підо-
зрювані повітряні судна (“рене-
гати”) шляхом обміну даними
повітряної обстановки, прямої
голосової координації і впрова-
дження єдиних процедур.

Довідка. На даний час система
взаємного оповіщення в програмі
RASP включає наступні країни:
Норвегія, Польща, Туреччина. Ви-
явили зацікавленість до зазначе-
ного проекту: Грузія, Литва, Лат-
вія, Молдова, США, Фінляндія та
Франція.
Прес-центр Повітряних Сил ЗС України.
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Це сталось у селі Борщовичі, що у Перемишлянському райо-
ні Львівщини. 22-річний військовослужбовець, який проходить
військову службу у Західному територіальному управління Вій-
ськової служби правопорядку у Збройних Силах України, і гад-
ки не мав, що його відпустка перетвориться на справжній бойо-
вик із виснажливою погонею та рукопашною сутичкою зі злочи-
нцем.

Зранку 23 лютого солдат Микола Гончар відправився до сіль-
ської крамниці. Дорогою перестрів товариша, з яким зупинився
поговорити. Раптом хлопці побачили, що з найближчого будин-
ку вискочив юнак із скривавленим обличчям. Він гукав на допо-
могу. Хлопці прожогом викликали постраждалому швидку та
почали надавати потерпілому першу медичну допомогу.

Пораючись біля пораненого, хлопці побачили й нападника.
Кремезний чолов’яга намагався втекти з місця події. Микола
Гончар із товаришем пустились навздогін, адже поранений кри-
кнув, що утікач намагався його убити. Товариш майже відразу
відстав, а солдат-контрактник гнався за порушником вісім кіло-
метрів! Зрештою, в районі околиць сусіднього села Верхня Біл-
ка, йому вдалося збити лиходія з ніг та скрутити, застосувавши
прийоми рукопашного бою. Потім боєць викликав поліцію і пе-
редав зловмисника до рук правоохоронців. Згодом з’ясувалось,
що затриманий – уродженець міста Львова, який перебуває у
розшуку за скоєння вбивства своєї родички.

Командування Західного територіального управління Війсь-
кової служби правопорядку у Збройних Силах України подало
клопотання до вищого командування про заохочення солдата
військової служби за контрактом Миколи Гончара за мужність
та вправність під час затримання небезпечного злочинця.

Володимир Скоростецький.
м. Львів.

Для підвищення ефективності армії важливий досвід бойових офіцерів  
Президент Петро Порошенко провів нараду з командирами бригад, бо-
йовими офіцерами та за участі Міністра оборони Степана Полторака і
начальника Генерального Штабу Віктора Муженка щодо підвищення
ефективності Збройних Сил України.
На початку зустрічі Глава держави повідомив,

що нині запроваджена глибинна реформа сектору
оборони і безпеки. “Зараз змінюємо структуру, всі
технології і підходи для забезпечення оборонної
безпеки держави і повного переходу української
армії на натовські стандарти”, – констатував він.

Петро Порошенко зазначив, що ініціював зу-
стріч із бойовими офіцерами, які мають досвід
АТО, тому, що вони, як ніхто інший знають всі
реалії несення служби, пробіли та– які саме кро-
ки треба вжити для подальшої розбудови армії.

“На вашому прикладі має навчатися поколін-

ня українських військових, як захищати Батьків-
щину, і ваша думка – чесна, спокійна і неупере-
джена – про те, які кроки нам зараз треба зро-
бити для того, щоб вдосконалити наші Збройні
Сили, підвищити їх ефективність – для мене бу-
де надзвичайно важлива”, – сказав Президент.

Учасники наради обговорили питання служби
за контрактом. Глава держави поцікавився станом
грошового забезпечення особового складу. Він пі-
дкреслив необхідність активізації роботи щодо за-
лучення на службу демобілізованих військових, які
вже пройшли навчання та мають досвід бою.

На Львівщині солдат знешкодив злочинця-рецидивіста
Солдат військової служби за контрактом Микола Гончар самотужки знешкодив
особу, що підозрюється у скоєнні вбивства.

Україна-НАТО: 

Програма
з безпеки 
повітряного
простору
25 лютого у Командуванні
Повітряних Сил ЗС України
завершився триденний ро-
бочий візит експертів НАТО
з питань реалізації Регіона-
льної програми НАТО з без-
пеки повітряного простору
під керівництвом представ-
ника Агенції НАТО з питань
зв’язку та інформації пана
Рене ван дер Хайдена.

В управлінні Литовсько-Польсько-Української бри-
гади триває процес підготовки офіцерів штабу ві-
дповідно до стандартів НАТО. Військовослужбовці
Високомобільних десантних військ ЗС України
спільно з колегами зі збройних сил Республіки
Польща і Литовської Республіки відпрацьовують
механізм виконання завдань та управління підпо-
рядкованими підрозділами.

Українські офіцери ЛитПолУкрбриг 
опановують НАТОвські процедури 
для підготовки підрозділів

– Ми опановуємо стандартні
процедури НАТО, які вже прой-
шли випробування в інших краї-
нах, перевіряємо їх застосуван-
ня на собі, щоб у подальшому
навчати підлеглих в Україні, –
повідомив заступник командира
ЛитПолУкрбриг полковник Во-
лодимир Юданов, зазначивши,
що відмінностей між українсь-
кими та натовськими підходами
небагато.

До прикладу, за словами
полковника Володимира Юда-
нова, для того, щоб командир
прийняв рішення на виконання
дій підрозділом, потрібно дета-
льно вивчити ситуацію, а потім
розглянути можливі варіанти
дій. Як в українській армії, так і
арміях країн-членів НАТО прак-
тикується один і той самий під-
хід. У ЛитПолУкрбриг українські
офіцери визначають, які відмін-

ності натовського підходу кори-
сні для вітчизняних Збройних
Сил.

– В умовах командування
ЛитПолУкрбриг ми беремо на
озброєння важливий для нас
досвід. Найближче завдання
для особового складу штабу
бригади – пройти етап індивіду-
альної підготовки. Потім – про-
вести заняття по секціях. Під
час загального тренування шта-
бу ми завершимо підготовку
управління бригади. Також за
участю управління ЛитПолУкрб-
риг та штабів батальйонів від-
будеться навчання, яке стане
умовним етапом сертифікації
виконання завдань за стандар-
тами НАТО і перевірки бригади
щодо готовності до подальшого
злагодження, – розповів полко-
вник Володимир Юданов.

Олександр Гайн.

До складу групи увійшли
представники оборонного ві-
домства, а також провідні фахі-
вці з нагород та геральдики, які
брали участь у розробці систе-
ми державних нагород від часу
здобуття державою Незалежно-
сті, автори нової символіки та
знаків розрізнення поліції, а та-
кож концепції нового повсяк-
денного однострою та знаків
розрізнення Збройних Сил
України.

Результатом діяльності Робо-
чої групи став проект Концепції
відомчої нагородної системи Мі-
ністерства оборони України та

Генерального штабу Збройних
Сил України, який затвердив Мі-
ністр оборони України.

Характерною особливістю но-
вої системи відомчих нагород
стане те, що вона буде єдиною
для Міністерства оборони Украї-
ни та Генерального штабу
Збройних Сил України. Концеп-
ція створена з огляду на євро-
пейський досвід і українські наго-
родні традиції, відповідає потре-
бам війська, яке веде бойові дії в
районі АТО, та враховує потреби
Збройних Сил України у найбли-
жчі десятиліття.

www.mil.gov.ua

З метою оновлення
та приведення систе-
ми нагород Міністер-
ства оборони України
та Генерального шта-
бу Збройних Сил
України до єдиної за-
гальнодержавної си-
стеми, у Міністерстві
оборони України бу-
ла створена Робоча
група з питань наго-
род та геральдики.

Затверджено проект Концепції відомчої 
нагородної системи МО та ГШ
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Колись перед війною
– Ви – майстер спорту, розмо-
вляєте п’ятьма мовами, об’їз-
дили більше двох десятків
країн… Думали, що колись
будете воювати за Україну?
– Я вісім раз поривався “здатись”

до Французького легіону. Тричі був у
Леможі, де відбирають майбутніх ле-
гіонерів.  Та Бог мене завжди відво-
див від цього. Було відчуття, що я
ще встигну навоюватись. Та я і поду-
мати не міг, що воюватиму в євро-
пейській країні, Україні. Та ще й про-
ти кого? Колись я грав у чемпіонаті
Радянського Союзу, країни були
об’єднаними. Десь за рік до призову
мені наснився віщий сон. Оця сірість,
терикони… Я тоді прокинувся в хо-
лодному поту й подумав: “Ми ж зна-
ходимось в центрі Європи. Я об’їхав
півсвіту. Яка може бути у нас війна?”

Чесно скажу, через рік я потра-
пив саме туди, що мені наснилось.
Та ж сама ситуація, ті ж багатопо-
верхівки, та ж сірість. 

– Спорт допоміг на фронті?
– Звісно. Я був капітаном баске-

тбольної команди “Львівської полі-
техніки”, грав у Словаччині, Чехії,
Німеччині, Африці, Америці… На
війні ганяв хлопців, як спортивний
інструктор. У мене було так: п’ятна-
дцять кілометрів в один бік, п’ятна-
дцять – в інший. Повірте, тридцять
кілометрів для 50-річного бійця –
зовсім не просте завдання. Доки
інші бійці їздили на машинах, мої
хлопці – “шнуркували”. Пізніше во-
ни мені дякували.

– До війни ви отримали ще й
організаторський досвід?
– Після професійної спортивної

кар’єри займався бізнесом. Потім чо-
тири роки очолював у Вінниці школу
олімпійського резерву з баскетболу. 

У мінус 25 – 
до самого пекла
– Вам прийшла повістка.
Як відреагували?
– Якоюсь мірою навіть зрадів.

Був мобілізований у 95-у бригаду,
90-й окремий десантно-штурмовий
батальйон у Житомирі. Пройшли
два місяці злагодження, і на почат-

ку листопада ми виїхали на місце
постійної дислокації в Донецьку об-
ласть, м.Костянтинівка. Вже напри-
кінці місяця рушили в Піски. Ми
йшли на дев’яти БТРах протягом
шести годин. В повітрі було, як міні-
мум, мінус 25. Як тільки зайшли в
Піски, почався бій. Так ми вже й ро-
змістились в Пісках. Потім була ко-
манда виступати на Донецький ае-
ропорт. Ми повинні були поміняти
нашу 1-шу роту 90-го батальйону.

– На той час в аеропорту вже
творилось справжнє пекло…

– Ще перед виходом на Піски
було прохання командира виділити
добровольців, які йдуть на Донець-
кий аеропорт. Я зробив крок, і бі-
льша половина моєї роти зробила
крок за мною.

– Як заходили в ДАП?
– Заходили 4-5 грудня під прик-

риттям “Градів” і мінометів. Заходи-
ли на “мотолигах”, легкоброньова-
них тягачах. “Мотолига” є ще ниж-
чою за автомобіль, в ній навіть ав-
томат рівно стояти не може. А мені

ж куди з моїм зростом? Я, образно
кажучи, лежав на командирові. За-
ходив крайній в люк. Перед
Пісками ми отримали команду,
коли мотолига зупиниться і здасть
назад, ми повинні десантуватись. В
Пісках машина заблукала і почала
змінювати курс. Вона різко зупини-
лась, здала назад. Ми ж в цей час
нічого не бачили, були, як у консер-
вній банці. Хлопець, який стояв го-
ловою до люка, відкрив два десан-
тних люки. Я – за каністру з бензи-
ном і на десантування, щоб хлопці
могли оперативно вийти. В той мо-

мент “мотолига” дає по газах і по-
чинає іти на зліт. Каністра падає, я
встигаю тільки рукою вчепитись,
лежу на каністрі.

– Тобто, усю злітну смугу ви
пролежали на каністрі?
– Мене тримали три бійці. За ко-

си, каску, бронежилет, одяг... Про-

пахав усю злітку носа-
рями.  Я звисав з того
боку, де летіли кулі, а
вони летіли постійно.
Врятувала кришка
люка, що їх відбивала.
Боявся, аби ми не наї-
хали на фугас. Я зміг
би відпуститись, хоч і
загорівся б. А хлопці
вибратись з машини не
зможуть. Доки я їхав
на каністрі, у мене ноги
відмерзли. Відчуття бу-
ли не з приємних. 

– Мотолига, яка заходила пе-
ред вами була розстріляна.
Ви все одно їхали за бійцями?
– Одразу вісім 300-х. По рації ми

чули їхні крики. Вони їхали на тер-
мінал. Але водій не побачив мая-
чок, і вони прорвались на старий
термінал, який вже у той час був не

наш. А ми їхали на вежу. По броні
дзвеніли кулі. Каністра з бензином
почала вже піді мною протікати,
будь-який спалах – і хлопці б згорі-
ли. Бог милував, пацани втримали,
а я тоді важив 123 кілограми.

Немирне перемир’я
– З днем Збройних Сил Украї-
ни ворог “привітав”?
– Вийшли два танки і почали нас

розстрілювати. Нам пощастило, що
вони не могли напряму вийти, стрі-
ляти кілометрів за 15, бо корегува-
льник зразу відпрацьовував цю
справу. Найстрашніше почалось, ко-
ли 10 числа підписали перше Мінсь-
ке перемир’я, коли нам вперше ска-
зали не стріляти, не відповідати. Нас
в цей час просто розривали. Терпіли
ми недовго. Командир із позивним
“13” сказав: “Із усіх видів зброї!” Ми
тоді дали нормальний бій.

– На вежі ви виконували ще й
обов’язки медика. З якими по-
раненнями стикались частіше?
– Люди обмерзали. Температура

була мінус 25 – мінус 26. Чим ряту-
вали? В основному простими дідів-
ськими методами. Були медикамен-

ти, але при холоді дуже важко щось
зробити. Коли 16 числа нас штур-
мували, коли ми фактично вигора-
ли, один хлопець отримав складне
уламкове поранення. Ми вже готу-
вали фізрозчин. Якби протягом
двох-трьох годин його не вивезли,
довелось би різати ногу, бо поча-

Вижив, аби допомагати
Аби пізнати людину, її потрібно застати не на прес-конференції, де вона декламує заздалегідь підго-
товлену промову, а в реальному ритмі життя. У майстра спорту, відважного бійця, голови “Вінниць-
кого союзу учасників АТО” Романа Смішного він є просто шаленим. Постійні дзвінки побратимів, до-
помога вдовам, дітям воїнів, організація нагороджень… Навіть на інтерв’ю у спокійній обстановці у
чоловіка часу не вистачає, та й реклама йому не потрібна. Тож розмовляти довелось на ходу, попут-
но вирішуючи купу питань. Роман є яскравим уособленням того, що українські кіборги є не просто
піар-ходом чи штучним образом. 
Він розповів про чотири ротації в Донецькому аеропорту, мужніх підлеглих, як рятував життя бійців при
температурі мінус 25, про віщі сни та про те, як доводилось воювати із одним автоматом на трьох…
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лась би гангрена. Вже почали під-
готовку до операції. Тут пролунав
сигнал, що хлопців евакуюють.

– Зброя залишилась після
штурму?
– Коли ми вигоріли, у нас зали-

шився один автомат на трьох. Авто-
мати погоріли. Якби сепари знали,
в якій ми ситуації, нас би знесли на
“ура”. БК згорів. Хлопці, які були у
терміналі, коли бачили, як нас роз-
стрілюють, рвались на допомогу. А
як же вони допоможуть, коли нас
“криють”? На щастя, загиблих се-
ред нас тоді не було, були важкі
300-ті, обгорілі. Ми позаростали,

не мились. Хіба ж серветки допо-
можуть, коли на дворі мінус 26?

Обвал 
“нашого Сталінграда”

– Скільки ротацій були в ае-
ропорту?
– Чотири. Медики не хотіли їха-

ти в те пекло. А я ж не медик, про-
сто маю певний досвід у військовій
медицині. 5 січня мені дали відпус-
тку на 15 діб, проте догуляти її мені
не вдалось. Почались сильні штур-
ми, 17 січня я виїхав у розташуван-
ня. О п’ятій годині ранку мені по-
дзвонив товариш із позивним “Ко-
люня” з 93-ї бригади і каже: “Рома,
нас танки розстрілюють, зі своїми
командирами зв’язатись не може-
мо. Може, вийди на своїх по мобі-
льному зв’язку.” Це був останній
контакт з ним. О третій годині на-
бираю його номер, другий боєць
бере трубку і каже, що “Колюні” бі-
льше немає, болванка влетіла, на-
віть не було, що збирати.

– Ви отримали контузію в
ДАП, проте не залишили по-
зицію…
– Коли на посту стояв, отримав

контузію. Поранених не забирали.
Я ж міг на ногах ходити, так і зали-
шився. Обколов себе медикамен-
тами. Трохи був дзвін у вухах, але
за кілька днів пройшло.

– Коли наші бійці почали за-
лишати летовище?
– 19 січня стався перший під-

рив, наступного дня – другий.
Бійців, які могли тримати зброю і
дати відсіч ворогу через підриви
залишалосб небагато. Нас відпра-
вили на метеостанцію, в групу при-
криття. Ми контролювали аеропорт
і координували всі рухи. Там вже
практично не залишалось людей.
26, 27 січня нас почали “крити”
так, що навіть “Гради” і міномети
здавались пилюкою. “Крили” чи-
мось таким важким, що в землю
входило на три метри, воронка –
десять метрів. У нас були два
БТРи в прикритті, якими ми могли
евакуюватись. 27-го зранку влітає

в БТР, він як консервна банка роз-
літається, набої гримлять. У нас
був накат із грубих колод, там си-
діли БТРники і КПВТшники. Коли я
вів пости, влетіло в накат. А там
чотири наших товариші. Один важ-
ко поранений, довелось кишки
збирати, повністю розірваний. Ви-
жив. Два контужені, один – улам-
ковий. В самому приміщенні було
два уламкових. Потім ми їх відпра-
вили другим БТРом. Хлопці в на-
каті стогнали, треба було їх ряту-
вати. Колоди стали боком, в бро-
нежилеті було практично не мож-
ливо до них залізти. Витягнули,
хоч і підірвали грижі. На щастя, усі

залишились живими. “Крило” так,
що хлопці казали: “Треба виходи-
ти”. Нас почала штурмувати диве-
рсійна група, мене “зачепило”.

– На цей раз травма вияви-
лась серйозною?
– Так, зачепило серйозно. Чере-

пно-мозкова травма, контузія. Мені
пощастило – комбриг вивіз. “Відка-
чали” в Краматорську, потім – в
Харкові, бортом доставили в Вінни-
цю на лікування.

Коли допомагають 
молитви
– Багатьом бійцям врятували
життя?
– Звісно. Орієнтовно, чоловік –

16-17, і це при тому, що в мене не-
має медичної освіти. Це і хлопці з
93-ї бригади, 1-ї роти… Не вірте ні-
кому, що на фронті не страшно. Всі
мають страх. Були моменти, коли
цілий день “штормило”, хлопцям
було настільки страшно, що просто
з’їжджав дах.

– Як вдавалось заспокоюватись?
– Молитвами. Розумієш, що ти

відповідаєш не тільки за себе, але
й за людей. В стані страху адрена-
лін виходить на максимум, стає все
байдуже. Стріляють так стріляють,
бій так бій. 

– З алкоголем проблем не було?
– “Аватари” скрізь є. Та на пере-

довій можливості пити просто не
було. У мене в медичних цілях була
при собі фляга спирту. Думав, мо-
же якусь примочку треба буде зро-
бити. Коли ми вигоріли, кажу: “Хло-
пці,  в мене була фляга спирту. Я б
вас вгостив”. А все ще горить, па-
лає. Починають вигрібати сміття, де
був тактичний рюкзак. Знайшли
злиток алюмінію.

Ті, що пороху не нюхали, найбі-
льше спиваються. Вони приїхали,
всі їм винні. Доведено, що алко-
голь не додає хоробрості, він пору-
шує координацію рухів. Дозволяли
собі 50 грамів тільки після бою. Бу-
ла ситуація, коли кулеметник зі
страху просто перед виходом на
бій десь знайшов алкоголь і “вліз в
стакан”. Я розумів, що цього чоло-
віка не можна взяти в бойову ситу-
ацію, бо він своїх може постріляти.
Довелось трохи покарати. Потім він
вибачався. Кажу: “Не потрібно ви-
бачатись переді мною, вибачайся
перед хлопцями”. Дякувати Богу,
що всі живі.

Сила дитячих подарунків
– Передачі від діток отриму-
вали?
– Була ситуація, коли ми заходи-

ли в аеропорт, а нам прийшла пе-
редача з Вінниці. Дітки з 26-ї шко-

ли передали малюнок. Ми сидимо
на броні, якраз цей малюнок в ме-
не в руках. Я набираю телефон за-
вуча школи, кажу, що входимо в
аеропорт:

– Як? А як вас звати?
– Роман. Ось тримаю ваш ма-

люнок.
– А можна хай дітки побажають

вам?.. 
Цей малюнок у мене досі зберіга-

ється, в частині розмістили. Потім,
коли закривали виставу “Пекельний
аеропорт” Лойка, я запросив діток.
Ми готові до патріотичного вихован-
ня, діти повинні цінувати, по якій зе-
млі вони ходять.

– Які запитання діти ставлять?
– Страшно чи не страшно? А де

воювали? Я говорю правду. Звіс-
но, дитині в третьому класі не роз-
кажеш страшних подробиць. Є що
згадати, нема чого дітям розповіс-
ти. В Мурованих Курилівцях, що на
Вінниччині, є дуже хороша школа-
інтернат. Там навчаються діти з
вадами серця. Керівник, мій това-
риш, пообіцяв за місяць зробити
музей. Ми були на відкритті, це як-
раз припало на 6 грудня. Кажу:
“Рік тому я заходив в аеропорт”.

Діти плакали, сльози виступили і
на очах бійців.

– Вдома зберігаються речі з
фронту?
– Є штик-ніж від згорілого авто-

мата. На ньому був номер – три де-
в’ятки. Планую зараз подарувати йо-
го в музей. Жетон смертника зали-
шився. У перше відрядження не
брав його з собою, був впевнений,

що повернусь. Під час другої ротації
зламав кулю, написав необхідну ін-
формацію і запиляв, щоб люди бачи-
ли, що це не бойовий патрон. Є бра-
слети, які діти давали, коли йшов на
війну. Усі ці дрібнички дуже важливі.

– Війна Вас змінила?
– Знаєте, війна всіх змінює. Одні

проходять справжнє пекло і ніде
цим не хизуються. Мовчать, працю-
ють, виховують дітей. А є такі, що
навіть до третьої лінії оборони не
доходили, а рвуть на собі тільники,
розповідають, які воїни. Повірте, це
правда. Мені Бог дав вижити, і я
повинен допомагати. Тим самим
вдовам, діткам-сиротам, побрати-
мам без рук, без ніг. Зрозуміло, що
й у мене живіт розпанаханий, але
ж ходжу, мислю.

Від земельної ділянки – 
до допомоги психолога
– Одразу вирішили, що буде-
те допомагати? Не хотілось
забути про війну?
– Скажу так, я сам стикнувся з

цими проблемами. Будучи директо-
ром школи, я мав більше інформації.

Я маю ще й юридичну освіту. Мені
подобалась юриспруденція. Прихо-
дить простий хлопець. На війні був
“Демоном”, а він з простого села. Він
навіть не знає, де оформити того па-
пірця, куди йти. Працюємо без мітин-
гів, протестів. Є люди, котрі беруть
хлопців, які не володіють інформаці-
єю, і змушують махати прапорами,
та ніякого сенсу у цьму немає.

– Працюєте на багато фронтів?
– Зараз закінчується ре-

монт у приміщенні. Там буде
кабінет психологічної групи,
де спеціалісти займатимуть-
ся як із солдатами, так і з ді-
тками, вдовами. Також пра-
цюватиме юридична група,
розглядатимуть усі питання
від подачі документів до
оформлення. Вони і зараз
працюють, лиш розташуван-
ня стане зручнішим. Намага-
ємось максимально працев-
лаштувати. Працюємо на усі
фронти. Дитина захворіла?
Допоможемо. Потрібен ре-
монт? Спробуємо вирішити
питання.

– Допомога психолога ча-
сто стає необхідною?

– У багатьох людей, які
приходять з війни, загост-
рюється почуття справед-
ливості. Саме тому і трап-
ляється багато розлучень.
Перший час допомога пот-
рібна. Були навіть випадки,
коли психологи допомагали
виймати людей із заш мор -
гу. Є великі проблеми з
АТОвцями. Я категорично

не визнаю наркотиків, не визнаю
носіння в карманах гранат, пісто-
летиків. Ті, хто навоювався, того
не роблять. Хочеш підірватись,
вийди в ліс і гахнись. Раз на рік і
палка стріляє.

– Які питання є найбільш про-
блематичними?
– Земельні. Намагаємось вирі-

шувати питання по всіх районах
Вінниччини. Наше завдання – не
зіштовхнути владу і АТОвців, наше
завдання  – знайти спільний зна-
менник, щоб виконавча влада ро-
била те, що повинна. Зараз роби-
мо об’єднання спілки учасників
для того, щоб кожна громадська
організація в тому чи іншому ра-
йоні мала повноваження, щоб во-
на не вважала, що є поодинокою.
Затоптати будь-яку організацію,
особливо маленьку, можна досить
просто. Ініціюватиму, щоб давали
повноваження, як в Європейській
раді, районним активістам. Є хло-
пці в Ладижині, які багато роблять
для АТОвців в районі. Давайте да-
мо їм можливість керувати цією
структурою. Районні питання мо-
жуть вирішуватись на місці. А як-
що вже в них не виходитиме, за-
лучатимемося ми.

– Коло друзів змінилось?
– Людина набуває друзів, воро-

ги ж самі знаходяться. Це доведе-
но. Для людей, які допомагають
на копійку, а піаряться на сотню, я
є ворогом. З владою вдалось на-
лагодити конструктивну роботу. Я
ніколи не філософствую в кабіне-
тах чиновників. У мене є три пи-
тання і п’ять відповідей. Питання
треба вирішувати без криків і мі-
тингів. Я не хочу піаритись на сво-
їй роботі. Війна – це біль, піт,
кров, трагедія.

– Як на все вистачає часу?
– Життя не стоїть на місці. Поки

я живий, мушу підтримувати бійців
і родини загиблих. Доля побрати-
мів, яких з нами немає, лише ди-
вом оминула мене. 

Анастасія Олехнович.
“Крила України”.
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– Чому Ви обрали професію вій-
ськового медика?
– Я не думав, що стану лікарем,

насправді, піти в медицину мені по-
радив батько. Хоча ще з дитинства
мені подобалась сама ця професія.
Завжди викликали якусь повагу
люди в білих халатах. Мені тоді
здавалося, що вони знають відпові-
ді на будь-які запитання, адже зав-
жди давали якісь рекомендації по
лікуванню лише за кількома скар-
гами. Мене це дивувало і навіть чи-
мось нагадувало роботу детектива,
де потрібно було знайти злочинця
(тобто хворобу) за його слідами.
Мені було це цікаво, тому я дослу-
хався до батька і пішов навчатись
до Вінницького медичного коледжу.

– Як склалася Ваша подальша
кар’єра?
– Закінчив медичний коледж у

званні лейтенанта медичної служби,
в 2005 році пішов в армію. Шість з
половиною років прослужив у місті
Золотоноша Черкаської області.

Завжди намагався підвищувати
свою особисту кваліфікованість, чи-
тав багато літератури, спілкувався з
більш досвідченими колегами, тому,
коли частину розформували, переві-
вся в 96-у зенітну ракетну бригаду в
с. Данилівка Васильківського району
Київської області, де отримав посаду
начальника медичного пункту. Там я
прослужив 1 рік, після чого обійняв
рівнозначну посаду в місті Вінниці.
Через 4 місяці, в 2013 році, мене
призначили начальником медичної
служби 137-го об’єднаного Центру
МТЗ ПС ЗС України. У 2015 році за-
кінчив Вінницький національний ме-
дичний університет ім. Пирогова.

– Як опинились на передовій?
– Опинився, як і тисячі інших на-

ших громадян – за власним бажан-
ням. Хоча, може, й це банально буде

сказано, але – хто, якщо не ми!? Лю-
ди дуже потрібні на фронті, солдати
швидко втомлюються на війні, і не
тільки в фізичному, а й в психологіч-
ному плані, тому потрібно їх міняти,
проводити ротації. А медикам на вій-
ні вдвічі важче, адже їх майже немає
ким замінити. Крім того, сама специ-
фіка роботи під обстрілами теж ви-
снажує людську психіку. Захищати
життя і здоров’я захисників – ось ро-
бота військового медика. Тому я ро-
зумів, що зобов’язаний внести хоч
якийсь вклад до загальної справи.
Щоб не хвилювались рідні, сказав
їм, що просто їду у відрядження.

– Де перебували і які були умови
для надання медичної допомоги?
– З квітня по червень 2015 року

перебував біля Авдіївки Донецької
області, шахти Бутівка, що поблизу
Донецького аеропорту. Поїхав у
складі 5-ї ротації зведеного загону
Повітряних Сил ЗС України, відомо-
го ще як загін “Дика качка”.

Поряд з нами також знаходився
11-й батальйон “Київська Русь”. Се-
ред медперсоналу на позиції був
тільки я і один прапорщик, але якось
справлялись. Медичний пункт був у
тому ж бункері, де проживали війсь-
ковослужбовці, окремого приміщен-
ня не було. Лікували прямо на місці.

Для надання першої медичної
допомоги у нас були всі необхідні
засоби, проблем із медикаментами
не було, а для надання більш сер-
йозної допомоги важко поранених
евакуйовували до села Водяне, де
їх розподіляли та направляли далі,
залежно від ступеня важкості пора-
нення, до лікувальних закладів
Красноармійська та Селидового.

– Які були найпоширеніші у вій-
ськовослужбовців проблеми, з
якими Вам доводилось зустріча-
тись як медику? 
– Найпоширенішими захворю-

ваннями були ГРВІ, бронхіти, а та-

кож контузії. Солдати часто не зва-
жали на найпростіші рекомендації,
такі як: не пити холодну воду одра-
зу після фізичних навантажень, теп-
ло одягатись (хоча було літо, холод-
ний вітер теж може призвести до
застуди), а так як організм від фізи-
чного та психологічного наванта-
ження ослаблений – це призводило
до хвороб. Хоча, якщо дотримува-
тись елементарних правил догляду
за своїм здоров’ям, навантаження
мало вплинути на рівень опірності
організму до різного роду інфекцій.

Такі випадки були найчастіші, і лі-
кування, відповідно, обмежувалось
лише прийомом лікарських засобів.
Дещо важче було з контузіями, які
теж мали місце. При легкій контузії
зазвичай найкращим засобом для
військовослужбовця було вживання
заспокійливого для зниження артері-
ального тиску та стресу.

– А які були найважчі випадки?
– Важких поранень теж було до-

статньо багато, і загиблих – у тому
числі. На наших очах згоріло п’яте-
ро хлопців, коли міна потрапила по
сусідньому посту. Допомогти їм ми
вже нічим не змогли. Також по ка-
зармі, де жили військовослужбовці,
влучив танк. В одного солдата була
відкрита черепно-мозкова травма.
Йому надали всю можливу допомо-
гу і відправили до госпіталю, але
через два тижні він помер. Ще од-
ному бійцю перебило кістку і він по-
мер від крововтрати. Це – найтрагі-
чніші моменти в роботі медика. Ро-
зумієш, що вони – твої побратими,
які не раз рятували тобі життя, але

їх самих врятувати не вдалось…

– Що можете сказати про знання
військових у наданні першої ме-
дичної допомоги?
– Раніше чув про таку проблему.

Чув, що багато втрат у нашому вій-
ську через незнання солдатами ос-
нов першої медичної допомоги. Не
знаю, як ситуація в армії в цілому,
але те, що я бачив на нашій позиції у
зоні АТО, говорить про достатньо ви-
сокий рівень обізнаності військовос-
лужбовців. Солдати знали і як накла-
сти правильно джгути, і як переноси-
ти поранених, і як надати першу ме-
дичну допомогу. Те, що їм потрібно
знати, ці знання я побачив на ділі, а
для подальшої допомоги тут вже по-
трібні кваліфіковані медики.

– Можете щось порадити бійцям,
які збираються їхати до зони АТО?
– Зараз хлопців, які їдуть з нашої

частини до зони АТО, консультую і по
тому, що брати з собою, і як правиль-
но надавати першу медичну допомо-
гу, і взагалі стежити за своїм здоро-
в’ям. Теж саме можу порадити і всім
іншим, хто збирається до зони бойо-
вих дій. Все зводиться до найпрості-
ших порад: знати елементарні прави-
ла медичної допомоги, не зловжива-
ти алкоголем, мати завжди при собі
джгути, знеболююче, індивідуальний
перев’язувальний пакет, таблетки від
головного болю, заспокійливі засоби.
А головне – дбайливо ставитись до
свого здоров’я, а лікування у разі
хвороби – це вже завдання медиків.

Артем Паридуха.
м.Вінниця.

“Захищати життя і здоров’я воїнів – 
ось робота військового медика”
Покликання рятувати людям життя – це завжди основа світосприйняття та самоіденти-
фікації справжнього лікаря, тим паче – військового. Медик на війні – це той рятівник,
який першим бере на себе відповідальність за порятунок життя воїна. На передовій, де
кожна хвилина є надважливою, професіоналізм військового медика, який надає первин-
ну медичну допомогу, окрім врятованого життя, ще й є фактором успіху подальшого ліку-
вання і реабілітації пораненого. Саме таким професіоналом є начальник медичної служби
137-го об’єднаного Центру МТЗ ПС ЗС України майор медичної служби Петро Мельник.

Сергій Дроздов подякував науково-педагогічним
працівникам університету за плідну працю та висло-
вив надію на те, що знання, отримані офіцерами в
стінах цього славетного навчального закладу, будуть
з успіхом застосовані на практиці у військах та пос-
лужать новим поштовхом у справі розбудови та ре-
формування Збройних Сил України.

Також він зосередив увагу на тому, що 2016 рік
проголошено роком Повітряних Сил, наголошуючи,
що одним із основних пріоритетних завдань виду є
посилення протиповітряної оборони держави та бо-
йових спроможностей військових частин.

Під час лекції були розглянуті питання щодо су-
часного стану Повітряних Сил Збройних Сил Украї-
ни, проаналізовано їх участь в антитерористичній
операції, висвітлено погляди Командування Повітря-
них Сил на їх перспективну структуру, перспективи

розвитку основних зразків озброєння та військової
техніки авіації, зенітних ракетних, радіотехнічних та
спеціальних військ, а також сил і засобів матеріаль-
но-технічного забезпечення.

– За умов достатнього фінансування є цілком реа-
льні перспективи щодо поступового переозброєння на
нові та модернізовані зразки озброєння і військової те-
хніки, оптимізації структури Повітряних Сил, що в свою
чергу сприятиме підвищенню їх бойового потенціалу, –
підкреслив командувач  Повітряних Сил Збройних Сил
України генерал-лейтенант Сергій Дроздов.

Лекція від командувача

Також, у рамках перебазуван-
ня, пара українських Мі-24 вико-
нала переліт на аеродром Бунія,
що майже за 400 км від базового
табору контингенту.

Варто додати, що до цього,
упродовж декількох днів із льотчи-
ками загону, окрім занять з назем-
ної підготовки у таборі, представни-

ки авіаційних секторів Місії провели
брифінг у міжнародному аеропорту
“Гома”. Під час зустрічей іноземні
спеціалісти обговорювали особли-
вості виконання польотних завдань
в умовах високогір’я. Це основні
маршрути, зліт та посадка на май-
данчиках обмежених розмірів, ме-
теорологічна обстановка в регіоні.

Льотчики нової ротації у Конго
виконали перші польоти

Льотно-підйомний склад 6-ї ротації 18-го овз, де командиром військовий
льотчик 1 класу полковник Олександр Венгер, успішно виконав перші за-
вдання з перевезення вантажу та пасажирів Місії ООН зі стабілізації у ДР
Конго. Загалом, за першу льотну зміну загальний наліт екіпажів склав по-
над 8 годин.

“Сучасний стан, основні завдання та перспек-
тиви розвитку Повітряних Сил ЗС України” –
таку тему у своїй лекції підняв командувач По-
вітряних Сил ЗС України генерал-лейтенант
Сергій Дроздов під час виступу перед слуха-
чами та науково-педагогічними працівниками
Національного університету оборони України.
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Крила України

– Ко ли Ви впе р ше по т ра пи ли
до зо ни бо йо вих дій?

– На при кі н ці 2014 ро ку. Жит тє -
ві об ста ви ни скла ли ся так, що на
той мо мент ме не три ма ли в ре зе -
р ві в Центрі за без пе чен ня, я ні ко -
го не во зив. Тож ви явив ба жан ня
по ї ха ти в АТО в скла ді гру пи ци ві -
ль но- вій сь ко во го спів ро бі т ни ц т ва. 

– Які бу ли ос но в ні фу н к ції
Ва шої гру пи?

– В се ре д ньо му, на ви ї з ді по с -
тій но бу ло з де ся ток чо ло вік. Ко ж -
но го дня ми про ки да ли ся ні світ ні
зо ря і ви їж джа ли до бій ців. Ви во -
зи ли з пе ре до вої 200-х та 300-х,
су про во джу ва ли та до с та в ля ли
гу ма ні та р ну до по мо гу, на да ва ли
до по мо гу хло п цям на блок по с тах,
су про во джу ва ли ма ши ни з ву гіл -
лям для шкіл, ро з во зи ли про ду к -
ти ха р чу ван ня пе н сі о не рам, ба га -
то ді т ним сі м’ям, ма ло за бе з пе че -
ним ро ди нам. 

– Спів пра цю ва ли з во ло н те -
ра ми?

– Зви чай но. Ко жен день су про -
во джу ва ли во ло н те рів із “Чо р но го
тю ль па ну”. В ос но в но му 4-5 осіб.
Пра цю ють по всіх се к то рах. За -
зви чай до їж джа ли до край ньо го
блок по с ту, де во ни за би ра ли 
200-х. По ки хло п ці пра цю ють, ми
ро з во зи мо до по мо гу бій цям по ін -
ших блок по с тах. Вве че рі за би ра є -
мо їх з 200-ми, до во зи мо до їх -
ньої ба зи, пе ре к ла да є мо в ма ши -
ни з ре фри же ра то ра ми і да лі су -
про во джу є мо до мо р гу в Дніп ро -
пе т ровськ, де про хо дить ек с пе р -
ти за ДНК та впі з нан ня. 

– За що най бі ль ше ту р бу ва -
ли ся в до ро зі?

– Ко ли я їду, то, в пе р шу чер -
гу, ві д по ві даю за свою гру пу, по -
тім за ма ши ну, і аж то ді за се бе.
Єди не, за що пе рей ма в ся – за
об стрі ли снай пе ра ми. Адже, ко ли
їде ма ши на, то пер шо го “зні ма -
ють” во дія. Ста ра в ся про це не
ду ма ти. Та й прин цип во дін ня в
зо ні бо йо вих дій ін ший, ніж в ми -
р но му Ки є ві. Бу ва ли си ту а ції, ко -
ли ви їж джа ли на пе ре до ву в
оже ле ди цю. До ро га – як скло, а
що ро би ти – тре ба їха ти. Тра п ля -
ло ся й та ке, що зу стрі ч ну ма ши -
ну не се на те бе. До во ди ло ся ті -
ка ти на обо чи ну. Сла ва бо гу,
втри му вав ав ті в ку і все обій ш ло -
ся.

– Не фі к су ва ли, який кі ло ме -
т раж на ї з ди ли за мі сяць?

– За сі кав. Ма ши на, якою я їхав
на ро та цію, бу ла з Центру за без -
пе чен ня. Нею ж я по ве р та в ся до -
до му. За га лом ви йш ло май же 9
ти сяч кі ло ме т рів. Від на шо го мі ся -

ця дис ло ка ції до пе ре до вої бу ло
80 кі ло ме т рів. 

– Пі с ля по ве р нен ня до до му
ві д чу ли в со бі якісь змі ни?

– Та все змі ни ло ся. І по г ля ди
на жит тя в то му чи с лі. Мі ся ці 2-3

ві д хо див. На свя та лю ди за в ше
ви ко ри с то ву ють са лю ти. Чуть де
ви стрі лить – я на ав то ма ті при сі -
дав. По тім звик.

– Що за па м’я та ло ся най бі ль -
ше?

– Бу ва ло та ке, що сто ї мо на
блок по с ті, і в цей час по чи на єть ся
об стріл по зи цій. Ти ба чиш, як в
те бе над го ло вою про лі та ють сна -
ря ди. Вра жен ня – не пе ре да ти
сло ва ми. 

Най бі ль ше за па м’я та ла ся іс то -
рія з 300-ми, ко ли хло п ці пі ді р ва -
ли ся на ро з тя ж ці в Ма р’ї н ці. Їх до -
б ря че по сі к ло оско л ка ми. Це бу ло
на тре тій день мо го пе ре бу ван ня
на вій ні. На шим за вдан ням бу ло
забезпечити без пе ку ре мо н т ни -
кам в Ма р’ї н ці й Кра с но го рі в ці –
там, де по ру ше но га зо-, во до-,
сві т ло по с та чан ня. При ї ха ли на
блок пост із мі не ра ми. Во ни по ї ха -
ли ро з мі но ву ва ти, ми за ли ши ли ся
їх че ка ти, бо я не мав змо ги до ве -
з ти їх сво єю ма ши ною. 

На ді ля н ці, де ма ла пра цю ва ти
ро бо ча бри га да, хло п ці по з ні ма ли
всі ро з тя ж ки. А од ну в сні гу не по -
мі ти ли. Ми по чу ли тіль ки хло пок.
Во ни – один дру го му: “Ля гай!”. Ро -
з тя ж ка пря мо бі ля них спра цю ва -
ла. Їх там че т ве ро бу ло. Двох по сі -
к ло, а двох не за че пи ло. До них –
ме т рів 500. Пе ре не с ли по ра не них
на блок пост. По ча ли на да ва ти пе -
р шу до по мо гу. В хло п ців шо ко вий
стан. Один був у бро не жи ле ті, а
дру гий – без. Обоє без ка сок.
Пер шо му тіль ки ру ки- но ги по сі к -
ло. Один оско лок в ший ний від діл
по т ра пив, як раз в ар те рію. А дру -
го му в спи ну по па ло. За ди раю ку -

р т ку, а в ньо го в по пе -
ре ко во му від ді лі злі ва
за 2 см від хре б та за -
йшов оско лок. “Та ти в
со ро ч ці ро ди в ся! Як би
в хре бет по т ра пив –
був би ін ва лі дом”, – я
йо му. 

Яс ний со ня ч ний мо -
ро з ний день. Отак в
20-ти гра ду с ний мо роз
ми пе ре би н то ву ва ли
по ра не них. Кро ві – не -
ймо ві р на кі ль кість. З
на ми в гру пі був мо ло -
дий лей те нант, ро ків
25-ти. Як гля нув на
хло п чи ну – а в ньо го
на об лич чі всі ко льо ри
ве се л ки. Він ро з гу би в -
ся. Я зро зу мів, що ра -
ні ше йо му не до во ди -
ло ся ба чи ти по ді б не.
Ми йо го ві д ве ли в сто -
ро ну. Опі с ля по мі ти ли,
що він змі ни в ся, за -
мкну в ся в со бі. Тож да -
лі з ним пра цю ва ли ді -
в ча та- пси хо ло ги.

По ве з ли по ра не них
з Ма р’ї н ки до го с пі та лю в Ку ра хо -
ве. Я до ле тів ту ди за 10 хви лин
по оже ле ди ці. Ко ли хло п ці ві д к -
лю ча ли ся, то ві д к ри ва ли ві к на.
По ки при ї ха ли, в ме не вся ма ши -
на бу ла в кро ві. Пря мо там са лон
ви ми вав сні гом. 

– Як рі д ня поставилася до
Ва шої по ї з д ки на вій ну?

– Ко ли ми ще зу стрі ча ли ся з
дру жи ною, я її ві д ра зу по пе ре див
про те, що я вій сь ко ва лю ди на, і
що в ме не мо жуть бу ти не пе ред -

ба чу ва ні ві д ря джен ня. Тож во на з
9-рі ч ним си ном сприй ня ли но ви ну
но р ма ль но. Ма лий то ді го с тю вав
у ба бу сі на Жи то ми р щи ні. За до -
бу до ві д п ра в ки в АТО ме ні ска за -
ли, що я їду. За те ле фо ну вав дру -
жи ні, по пе ре див. Спо ча т ку во на
не сприй ня ла мої сло ва все р йоз.
А по тім по ві ри ла. Пе ре жи ва ла,
зви чай но. Я за пе в нив її, що бу ду
сам те ле фо ну ва ти, оскі ль ки ча с -
те нь ко зв’я з ку не бу ло, та й лі нія
про слу хо ву єть ся. Тіль ки ма ма не
зна ла, що я в АТО. Во на так і жи -
ве на Луганщині. Там же за ли ши -
в ся й мій брат з дру жи ною та
дво ма ді ть ми. При хо вуй – не при -
хо вуй, а ма те рин сь ке се р це ві д чу -
ває, де ти. По се ред ро та ції я ска -
зав їй пра в ду.

– З бра том спі л ку є те ся?
– По те ле фо ну по с тій но спі л ку -

є мо ся. Я йо го вже два з по ло ви -
ною ро ки не ба чив. А ма ма ча с те -
нь ко при ї з дить до нас. Не ві с т ка
теж од но го ра зу при ї ж джа ла у
спра вах. Ме не до до му тя г не так,
що аж дах зно сить. Кру ти – не
кру ти, а за до мі в кою су мую. Се ло
в 20-ти кі ло ме т рах від ко р до ну з
Рос тов сь кою об ла с тю. З Ки є ва –
май же 1000 кі ло ме т рів. Ми р но го
ча су раз у рік у ві д пу с т ку їз див до

ма те рі. Ко ли за кін чить ся вій на,
ме ні ще ро ків 5 ту ди ба жа но не
їха ти. Я при зи ва в ся мі с це вим
військ ко ма том, в ба зі да них вся
ін фо р ма ція по ме ні є. Ко ли ма тір
за пи ту ють, чи був я в АТО, во на
зав жди ка же: “Ні”. Аби не на ра жа -
ти се бе на не бе з пе ку. 

– Які там за раз на строї? 
– Ми з ма мою ста ра є мо ся на

цю те му не го во ри ти. Є та кі лю ди,
що про ти Укра ї ни. Але за раз во ни
вже по ча ли ус ві до м лю ва ти, що
вчи ни ли без глу з до, ко ли пі ш ли на
ре фе ре н дум. Са ме з то го все по -
ча ло ся. Не по да лік на шо го се ла
зна хо дить ся по лі гон, на яко му
тре ну ють ся ро сій сь кі вій сь ко ві.
По с тій но стрі ля ють. Ма ти три во -
жить ся, а я її за спо ко юю тим, що
на ших вій сь ко вих там не ма, що
то все се па ри стрі ля ють. Або тре -
ну ють ся, або між со бою пе ре стрі -
лю ють ся, оскі ль ки ба н д фо р му -
вань там ду же ба га то. 

– А по ці нах? Сут тє ва рі з ни ця?
– Так. Не ві с т ка, яка спо ча т ку

бу ла ні би то про ти Укра ї ни, те пер
ду має ін ак ше. Ці ни ви со кі, хо дять
ру б лі, гри в ні не ма, на неї там зна ч -
ний ажі о таж. Ці ни в три- чо ти ри ра -
зи ви щі від на ших. Ко ли при ї ж джа -
ла до нас в го с ті, то на ку пи ла ре -
чей на всю ро ди ну. Ка же, що кра -
ще б уже тут жи ла, ніж там. Зар -
пла ту отри му ють на ка р т ки на ших
ба н ків і їдуть в Ро сію за ку п ля ти ся. 

– Зе м ля ків в ар мії зу стрі ча ли?
– Зі мною двоє хло п ців ще

слу жать: один з Ан тра ци ту, дру -
гий з Лу ган сь ка. Ми й так ра ні ше
дру жи ли, а за раз як рі д ні ста ли

один од но му. 

– За зви чай, бій ці ма -
ють при со бі ма лю н ки
ді т во ри. Вам, на пе в но,
син в цьо му до по міг?

– Ко ли я зби ра в ся вже
їха ти, він на ма лю вав ме ні
ці лу го ру ма лю н ків. Я по -
ро з да вав їх хло п цям на
блок по с тах. Най бі ль ше
ме ні спо до ба в ся ма лю -
нок, де два та н ки йдуть
на зу стріч один од но му.
Один з укра ї н сь ким пра -
по ром, а дру гий без пра -
по ру, але з на пи сом “се -
па ри” (по с мі ха єть ся).

– Чи пла ну є те по ї ха ти
ще на ротацію?

– Так, планую, але по -
ки що на слу ж бі не ві д пу с -
ка ють.  Багато чого ще
треба зробити. А там,
може, і війна скінчиться.
Принаймні люди на це
сподіваються. Та все за -
ле жить від вла ди. Хтось
заробляє на війні гроші,

політичні дивіденди. Хтось хоче
завершити протистояння диплома-
тичним чи силовим шляхом. Як має
бу ти, так і бу де. Жит тя покаже.

Бу ває, їду по Ки є ву і ба чу, як
ма жо ри би ку ють. Це ті ж самі сини
чи племінники народних депутатів,
урядовців, бізнесменів. Хо четь ся їх
ві д ра зу ж на вій ну ві д п ра ви ти,
щоб по ба чи ли тро хи ре а ль но го
жит тя. А їхні батьки тоді б задума-
лись, що і як треба робити. 

Яро сла ва Зо рі на.
“Кри ла Укра ї ни”.

“За кермом в першу чергу я турбуюся про життя
своєї групи та машину, а потім вже про себе”

“Малиш”:

Їх ній май с те р но с ті мо жуть по за з д ри ти най до с ві д че -
ні ші стрі т рей се ри. Під ку ля ми, в оже ле ди цю чи за ме -
тіль, з по ра не ни ми на бо р ту во ни ви жи ма ють з ма -
ши ни той ма к си мум, який тіль ки мо ж ли во до ся г ти.
Все за ра ди то го, щоб вря ту ва ти жит тя. Не тіль ки
своє, а й по б ра ти мів. А ще – при ве з ти про ду к ти, ре чі,
сма ко ли ки, ві тан ня від ді т во ри, по си л ки від рі д ні
тим, хто за хи щає нас від ро сій сь ко го аг ре со ра. 
33-рі ч ний Ан д рій П., ста р ший сержант з по зи в ним
“Ма лиш”, ро дом з Лу ган сь кої об ла с ті. За фа хом – по -
вар- ко н ди тер, але пі с ля за кін чен ня учи ли ща пі шов
на стро ко ву слу ж бу в ар мію, де прой шов пі д го то в ку
та став во ді єм. Пі с ля ро з фо р му ван ня ча с ти ни ППО, в
якій слу жив Ан д рій, про до в жив слу ж бу в 30-й ав то -
мо бі ль ній ба зі, де й за ли ши в ся на ко н т ракт. 
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Про це повідомив генеральний
директор “Укроборонпрому” Ро-
ман Романов під час візиту до
Миколаєва для участі у запуску
випробувань устаткування для
нових кораблів ВМС Індії, постав-
ки якого починає “Зоря”-“Машп-
роект”.

– Питання фінансування коре-
ктніше поставити Міністерству
оборони і Міністерству фінансів, –
сказав директор Держконцерну. –
Що стосується “Укроборонпрому”,
нами опрацьована в повній мірі

можливість відно-
влення робіт по
корвету. “Укробо-
ронпром” та мико-
лаївські підприєм-
ства, які беруть участь у цій робо-
ті, готові її виконати. Ми чекаємо
фінансування, ми чекаємо за-
вдання.

Нагадаємо, закладка голов-
ного корабля класу “корвет” для
Військово-Морських Сил ЗС
України відбулася на ЧСЗ ще в
травні 2011 року, участь у цере-

монії тоді брав Президент Укра-
їни Віктор Янукович. Планува-
лося, що перший такий кора-
бель буде спущено на воду в
2016 році, а до 2021 року ВМС
України отримають чотири кор-
вети. Однак на сьогоднішній
день роботи з будівництва кор-
ветів припинені.

Закінчення. Початок на 1 стор.

Зазначений документ містить
конкретні плани щодо постачання,
організації експлуатації, післяпро-
дажної підтримки літаків “Антонов”
сімейств Ан-132, Ан-148 і Ан-178.
Він також стосується подальших
робіт щодо запуску коопераційно-
го виробництва Ан-132 в КСА.

Угода складається з двох етапів
– постачання готових літаків із
України. Одночасно з цим на тери-
торії Саудівської Аравії будуть
створюватися потужності для виро-
бництва цього літака і компонентів
– буквально посеред пустелі буде
збудовано новий авіаційний завод. 

– По суті, ми сьогодні підписа-
ли документ, в якому чітко пропи-

сані часові рамки, фінансові умо-
ви створення першої партії літаків
Ан-132, Ан-148 та їхніх модифіка-
цій, – наголосив перший віце-пре-
зидент ДП Антонов Олександр
Коцюба.

За оцінками представників
“Антонова”, потреба ринку в літа-
ках типу Ан-132 на найближчі 20
років становить близько 900 оди-
ниць, а в літаках типу Ан-178 –
1100 одиниць. 

Слід зазначити, що минулого
року ДП “Антонов” підписало кіль-
ка меморандумів із Саудівською
Аравію на спільне виробництво
літаків Ан-132. Перший дослідний
зразок цього транспортника ство-
рюється у Києві. Так, 8 лютого
2016 року було завершено скла-

дання фюзеляжу першого екзем-
пляру літака-демонстратора. З
цього моменту на підприємстві
розпочато роботи щодо стикуван-
ня основних агрегатів планера
(крила, хвостового оперення, пі-
лонів, мотогондол тощо), монтаж
льотних систем Ан-132.

В третьому кварталі 2016 року
його планується поставити до Са-
удівської Аравії. Інтелектуальна
власність на літак буде розділена
в рівних частках між двома сторо-
нами.

Нагадаємо, 7 травня 2015 року
“Антонов” розпочав льотні випро-
бування іншого перспективного
транспортного літака – Ан-178,
який неодноразово демонструва-
вся на різноманітних міжнародних

авіаційних виставках і викликав
чималий інтерес з боку потенцій-
них замовників.

До речі, повітряні сили КСА у

своєму складі мають 95 літаків
ВТА різних типів, 57 із яких – різні
модифікації транспортника C-130,
вантажопідйомністю до 19 тонн.

Україна та Саудівська Аравія уклали 
угоду про спільне складання літаків

– Вже зрушили з місця такі віт-
чизняні галузі, як будівництво
безпілотних літальних комплексів
(“Фурія”, “Спектатор” та інші). Ро-
зпочинається будівництво літаків
серії Ан-148 для Збройних Сил
України, – зазначила вона. – Три-
ває розробка легких протитанко-
вих комплексів “Корсар” та про-
довжується постачання у війська
протитанкових ракетних комплек-
сів “Стугна-П”.

“На озброєння Військо-Морсь-
ких Сил надійшли перші броньо-
вані артилерійські катери, посту-
пово оновлюється парк бойових
літаків Повітряних Сил модернізо-
ваними Су-27, Су-25, МіГ-29, Л-39
та вертольотами Мі-24 і Мі-8,
оснащеними новітніми засобами
захисту”, – додала В.Кушнір.

Крім того, в рамках посилення
протиповітряної оборони держави
зосереджено увагу на постачанні
військам модернізованих зенітних
ракетних комплексів “Бук” та 
“С-125”, підготовлено до випробу-
вання новітні станції радіоелект-
ронної боротьби “Анклав” та авіа-
ційні “Омут”.

Проводиться освоєння виробни-
цтва в Україні найбільш затребува-
них боєприпасів, зокрема, до гар-
мат БМП та бронетранспортерів.

– За 2 роки Міністерство обо-
рони України прийняло на озбро-
єння 28 одиниць озброєння та
військової техніки. Тривають роз-
робки ще понад 40 зразків озбро-
єнь, прийнято на дослідну експлу-
атацію 22 типи ОВТ, – зазначила
речник МОУ.

“Антонов” збудує Ан-148
для Збройних Сил України

Наразі розпочинається будівництво літаків серії Ан-
148 для Збройних Сил України. Про це заявила на
прес-конференції у Києві речник Міністерства обо-
рони України Вікторія Кушнір.

Валюта балансу “Мотор Січі”
зросла на 29,4% – до 20,748 млрд
грн. В активах балансу збільши-
лися запаси – на 50,3%, до 10,246
млрд грн, сумарна дебіторська за-
боргованість зросла – на 8,6%, до
2,714 млрд грн, грошові кошти та
їх еквіваленти – на 51,5%, до 1,24
млрд грн, скоротилися довгостро-
кові фінансові інвестиції – на
17,7%, до 170,799 млн грн.

У пасивах зріс нерозподілений

прибуток – на 36,4%, до 13,563
млрд грн, власний капітал – на
34,4%, до 14,71 млрд грн, поточні
зобов’язання – на 46,4%, до
4,822 млрд грн і скоротилися до-
вгострокові зобов’язання – на
32,3%, до 1,216 млрд грн.

Під час зборів акціонери розг-
лянуть питання про фактичне ви-
користання цільових фондів,
сформованих за рахунок прибут-
ку, розподілу прибутку за підсум-

ками 2015 року та формування
цільових фондів на 2016 рік.

Дата складання реєстру влас-
ників акцій, які мають право бра-
ти участь у зборах – 18 березня
2016 року.

ПАТ “Мотор Січ” – один з най-
більших світових виробників дви-
гунів для авіаційної техніки, а та-
кож промислових газотурбінних
установок. Постачає продукцію
до 106 країн світу.

ПАТ “Мотор Січ” збільшило чистий прибуток
У минулому році запорізьке ПАТ “Мотор Січ” збільшило чистий прибуток за між-
народними стандартами фінансової звітності (МСФЗ) в 2,37 рази – до 
3,67 млрд грн. Такі попередні дані відображені в повідомленні компанії про про-
ведення 24 березня 2016 року загальних зборів акціонерів.

Державний концерн “Укроборонпром” мо-
же і готовий продовжити будівництво ко-
рабля класу “корвет” на Чорноморському
заводі в Миколаєві і навіть пропрацював
можливість таких робіт — все впирається
в питання фінансування та постановки
відповідного завдання.

“Укроборонпром” готовий продовжити будівництво 
корвета “Володимир Великий”

У Форумі взяли участь більш ніж 400
осіб. Серед них – понад 250 представників
вищого керівництва компаній з 20 країн сві-
ту, у тому числі Boeing, Airbus, Thales
International, Microsoft Corp., PCO SA, Sagem
Dеfense Sеcuritе, Elbit Systems, Caterpillar
Inc, Renault Trucks Defense, Honeywell
Defense and Space Int., Orbital ATK, STC
Delta та ін. У заході взяли участь керівники
ТОП-100 українських і міжнародних компа-
ній у сфері оборони та безпеки, українські
виробники продукції у сфері оборонної про-
мисловості, іноземні інвестори, представни-
ки міжнародних фінансових корпорацій, а
також посольств іноземних держав. Зокре-
ма, Секретар Ради національної безпеки і
оборони України Олександр Турчинов, Мі-
ністр оборони України Степан Полторак, Го-
лова Служби безпеки України Василь Гри-

цак, заступник помічника Генерального Се-
кретаря НАТО з питань оборонних інвести-
цій Ернест Герольд, заступник директора
Офісу зв’язку НАТО в Україні Марк Опге-
норт, міністр оборони Грузії у 1998-2004 рр.
Давід Тевзадзе та ін. Подію висвітлювали
понад 200 представників ЗМІ.

За словами Артура Херувімова, ще од-
ні негайні зміни, що назріли, – максима-
льно реінвестовувати прибуток оборонних
підприємств у технології та кадри і пере-
форматувати структуру “Укроборонпрому”
за міжнародними стандартами. 

“Вирішення всіх цих проблемних пи-
тань стане конкретним сигналом для інве-
сторів про те, що вони можуть сміливо
заходити на український ринок, вкладати
свої кошти і бути впевненими в ефектив-
ності цих інвестицій. А Україна зможе за-

ручитися потужною підтримкою світових
інвесткомпаній, забезпечити себе велики-
ми стабільними оборонними замовлення-
ми і, як результат – отримувати мільярдну
валютну виручку”, – сказав він.

Заступник генерального директора з
розвитку Держконцерну підкреслив: щоб
виконати поставлене Президентом Украї-
ни завдання і стрімко вивести економіку
країни на новий рівень, “Укроборонпром”
зобов’язаний інтегруватися в світовий
оборонний комплекс, залучити інвестиції,
технології, увійти в партнерські проекти.

“Тут, на форумі, і в ході щоденної роботи
Концерну, інвестори і міжнародні оборонні
гравці проявляють величезний інтерес до
українського ОПК. Ми, зі свого боку, повніс-
тю відкриті до співпраці, вперше за 25 років
скинувши залізну завісу”, – наголосив він.

“Оборонка” чекає законодавчих змін
Застаріле і недосконале законодавст-
во України гальмує процес інтеграції
“Укроборонпрому” в світовий оборон-
ний комплекс. Треба якомога швидше
зняти законодавчі обмеження щодо
створення спільних підприємств, дер-
жавно-приватного партнерства, нала-
годити офсетне законодавство і підт-
римувати стабільне оборонне замов-
лення. Про це сказав заступник гене-
рального директора з розвитку Держ-
концерну Артур Херувімов під час ви-
ступу на Українському форумі з оборо-
ни та безпеки, першої найбільшої між-
народної платформи в Україні, що
об’єднала учасників українського рин-
ку та міжнародних інвесторів – з фо-
кусом на інвестиційні можливості віт-
чизняного ринку оборони та безпеки.
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Крила України

Аві а цій на те х ні ка, яка зна хо -
дить ся на озбро єн ні бри га ди, м’я -
ко ка жу чи – в ро ках. Як і будь- які
ма ши ни, лі та ки теж ма ють свій
ре зерв до в го ві ч но с ті, про до в жи ти
який без ком пле к с них ре мо н т них
ро біт та про фе сій но го об ла д нан -
ня не мо ж ли во. Аби лі та ки зав жди
бу ли го то ві до ви льо тів, аві а цій ні
ін же не ри тру дять ся і взи м ку на
мо ро зі, і влі т ку під час спе ки.
Пра цю ють спо кій но, без па фо су,
ре к ла м но го га ла су пе ред ка ме ра -
ми і по- вій сь ко во му стри ма но.
Про спо ді ван ня на по с та в ки но -
вих лі та ків, ро сій сь кі аг ре га ти, пі -
д т ри м ку во ло н те рів ро з по вів Ми -
ко ла Ли т ви не н ко, на ча ль ник шта -
бу 10-ї Сак сь кої бри га ди мор сь кої
аві а ції.

– З яки ми здо бу т ка ми від -
зна чили День ін же не р но- аві а -
цій ної слу ж би?

– Най бі ль шим здо бу т ком є те,
що з мо ме н ту ви хо ду з Кри му кі -
ль кість спра в них лі та ків не зме н -
ши лась. На ша аві а цій но- ін же не р -
на слу ж ба спро мо г лась пі д т ри му -
ва ти у те х ні ч но спра в но му ста ні
ту кі ль кість лі та ків, яка не об хід на
для ви ко нан ня пер шо че р го вих за -
вдань на шої бри га ди. Осо бо вий
склад за йма єть ся про ве ден ням
ре г ла ме н т них ро біт, про до в жен -
ням те р мі ну екс плу а та ції аві а цій -
ної те х ні ки, пе ред по льо т ною пі д -
го то в кою те х ні ки, огля дом до бо -
йо во го за сто су ван ня. Пра цю є мо у
ме жах ре су р су, який нам ви ді ля -
єть ся. Чи ма ло мо ме н тів по в’я за ні
з фі нан су ван ням. 

– Ка же те, що кі ль кість спра в -
них лі та ків не зме н ши лась.
Та чи є пе р с пе к ти ви, що во на
збі ль шить ся?

– Пе р с пе к ти ви, що на озбро єн -
ня бу дуть пе ре да ні но ві лі та ки, є.
За раз ве деть ся ро бо та що до при -
д бан ня окре мих ви дів лі та ль них
апа ра тів, що є на озбро єн ні в на -
шій бри га ді. Але це ви ко нує не
осо бо вий склад на шої бри га ди, а
ви щі ор га ни.

– Ко ли пла ну ють ся по с та в ки
но вих лі та ків?

– Пла ну єть ся, що лі та ки по ч -
нуть по с та в ля тись з 2018 ро ку.
Це – па т ру ль ні, вій сь ко во- тра н с -
по р ті лі та ки Ан то но ва. На змі ну
Ан-26 при йдуть Ан-148 і Ан-178.

– Во ни по т рі б ні са ме для мор -
сь кої аві а ції?

– Так. На ба зі Ан-148 бу де
зроб ле ний мор сь кий па т ру ль ний
лі так. Він бу де ви ко ну ва ти за -
вдан ня по ві т ря ної ро з ві д ки в мо рі,
а та кож зни щен ня мор сь ких на -
дво д них і пі д во д них ці лей.

– З не те р пін ням че ка є те но -
вих на д хо джень?

– Ду же хо четь ся до че ка тись,
ко ли в бри га ду при йде но вий зра -
зок аві а цій ної те х ні ки, ба жа но
укра ї н сь ко го ви ро б ни ц т ва.

– Чи є про бле ма з за ку пі в лею
аг ре га тів? Чи ма ло з них
ви ро б ля єть ся в Ро сії...

– На жаль, ба га то ос но в них аг -
ре га тів до аві а цій ної те х ні ки, яка є
на озбро єн ні мор сь кої аві а ції, дій -
с но ви ро б ля єть ся ли ше в Ро сій сь -

кій Фе де ра ції. Ду же про бле ма ти ч -
но оно в лю ва ти ці аг ре га ти.  

– Уни к ну ти по ку п ки в Ро сій -
сь кій Фе де ра ції не вда єть ся?

– Поки що, єди ним ви ро б ни -
ком по т рі б них аг ре га тів є північ-
ний сусід. Втім частину з необхід-
ного обладнання вже най бли ж -
чим ча сом по ч нуть ви ро б ля ти на -
ші пі д п ри єм с т ва. Наприклад,
напрацювання “Мо тор Січ” що до
ви ро б ни ц т ва ло патей, ре ду к то рів.
По т ро ху про бле ма ру ха єть ся з
ме р т вої то ч ки. Аби вирішити її
повністю, потрібен деякий час,

якого нам, на жаль, не вистачає.  

– Ко ли ви ви йш ли з Кри му,
бри га да бу ла уко м п ле к то ва на
ли ше на 30 ві д со т ків. Яка си -
ту а ція за раз?

– Звичайно, за раз бри га да
уко м п ле к то ва на не на 100 ві д со т -
ків, але цьо го осо бо во го скла ду
прак ти ч но ви ста чає. Як вда лось
шви д ко уко м п ле к ту ва ти бри га ду?
Ми ого ло шу ва ли в за со бах ма со -
вої ін фо р ма ції, що бри га да че кає
фахівців. Ба га то ві д к ли к ну лось
ко ли ш ніх вій сь ко во с лу ж бо в ців.
Це лю ди з Оча ко ва, Ми ко ла є ва,

які про хо ди ли слу ж бу і зна йо мі з
аві а цій ною те х ні кою. Бли зь ко 50
осіб, пі д го то в ле них офі це рів, по -
ве р ну лись слу жи ти в свою ко ли ш -
ню ча с ти ну. Є і мо ло де по пов нен -
ня – і льо т ний, і ін же не р но- те х ні ч -
ний склад.

– Тоб то бри га да ро з ви ва єть -
ся…

– Бри га да най бі ль ше уко м п ле -
к то ва на з усіх на цей час. Ми не
ли ше на бра ли лю дей, а і пі д го ту -
ва ли їх. За раз мо ж на впе в не но
ска за ти, що в бри га ді служать
спра в ж ні про фе сі о на ли. Вже на -
віть є про бле ма, де ро з мі с ти ти
лю дей.

– Мі с це ре мо н ту лі та ків уже
осна с ти ли?

– Так. По бу ду ва ли те х ні ч но- ек -
с п лу а та цій ну ча с ти ну. Вста но ви -
ли не об хід не об ла д нан ня, на
жаль, по ки що не в по в но му об ся -
зі. Є про бле ма з при мі щен ня ми.
Ла бо ра то рії вста но в ле ні, аві а цій -
на те х ні ка об слу го ву єть ся за усі -
ма на пря м ка ми, го ту єть ся до
польо тів. 

– Слу ж ба пі д т ри мує справність
лі та ків чи ще й мо де р ні зує їх?

– Мо де р ні за ція в ос но в но му ві -
д бу ва єть ся за ра ху нок во ло н те -
рів. Вста но в лю ють ся та кі аг ре га -
ти, як GPS-на ві га то ри, за ку по ву -
єть ся ря ту ва ль не па ра шу т но- де -
са н т не май но, яке вхо дить до
ком пле к ту аві а цій ної те х ні ки, що
ви ко нує за вдан ня по шу ку, по ря -
ту н ку лю дей. 

– Тоб то, во ло н те ри до цих пір
про вас не за бу ва ють?

– За раз до по мо га є не та кою
ма с ш та б ною, але не за бу ва ють,
ре гу ля р но до по ма га ють.

– По ді ли тесь пла на ми на цей
рік?

– В по то ч но му ро ці на ше ос но -
в не за вдан ня – збе ре г ти в те х ні ч -
но му ста ні ту аві а цій ну те х ні ку,
яка за раз пра цює. Та кож ми пла -
ну є мо ро з по ча ти ві д но в лен ня
тран с по р т но- бо йо вої те х ні ки, що
мо же ви ко ну ва ти за вдан ня во г не -

вої пі д т ри м ки мор сь кої пі хо ти або
ін ших сил в при мор сь ко му на пря -
м ку. На жаль, аві а цій но- ре мо н т не
пі д п ри єм с т во, яке ви ко ну ва ло ре -
монт ве р то льо тів мор сь кої аві а ції,
за ли ши лось в Се ва с то по лі. 

– Вда лось знай ти ана лог пі д -
п ри єм с т ву у нас?

– За раз ве деть ся ро бо та, що -
до осво єн ня ре мо н ту і в Ко но то пі,
і в За по рі ж жі, і у Льво ві.

– Тоб то, є чим ком пе н су ва ти?
– Укра ї на змо же ком пе н су ва ти

усе. Го ло в не, щоб бу ло ба жан ня.
Де які пи тан ня шви д ко ви рі ши ти
не мо ж ли во. Вся ре мо н т на до ку -
ме н та ція за ли ши лась в Се ва с то -
по лі. Але я ду маю, що не за ба ром
усе бу де ві д но в ле но. По т рі б но ли -
ше тро хи пе ре о б ла д на ти ви ро б -
ни ц т во і все бу де га разд.

– Які пи тан ня за ли ша ють ся
най про б ле м атичні ши ми?

– Ві д су т ність на ле ж но го по с та -
чан ня ос но в них аг ре га тів. Ко лись
ін же не р но- аві а цій но му скла ду бу -
ло пра цю ва ти зна ч но ле г ше.
Спра ва у то му, що во ни не за -
йма лись за ку пі в лею ос но в них аг -
ре га тів. Во ни ли ше по да ва ли за я -
в ки, а дер жа ва за ку по ву ва ла,
адже де які аг ре га ти по т рі б но за -
ку по ву ва ти че рез тре ті кра ї ни. Їх
по т рі б но ку пу ва ти не на рі в ні вій -
сь ко вої ча с ти ни. Ми сти ка є мось з
про бле ма ми, ко ли про по ну ють
де які не об хід ні аг ре га ти, але ціни
– не в гри в нях, а в ва лю ті. Вій сь -
ко ва ча с ти на не  має пра ва ро з ра -
хо ву ва тись в іно зе м ній ва лю ті. То -
му ми не мо же мо про во ди ти
подібних за ку пі вель.

– Що по ба жа є те фа хі в цям ін -
же не р но- аві а цій ної слу ж би у
їх про фе сій не свя то?

– В пе р шу чер гу, те р пін ня і
здо ро в’я. Усе бу де га разд, усе бу -
де на ла го дже но, ми у це ві ри мо.
Дай те ін же не ру в ру ки не об хід ні
ін стру ме н ти і аг ре га ти, і усе бу де
лі та ти на дій но, у будь- який час
до би і ро ку.

Ана с та сія Оле х но вич.
“Кри ла Укра ї ни”.

“Льотчики розуміють, що техніка в роках. 
Але не бояться літати на тому, 
що відремонтували НАШІ авіаційні інженери”
По дії в Кри му на по ча т ку 2014 ро ку змі ни ли Сак сь ку
бри га ду мор сь кої аві а ції на за в ж ди. Са ме во на за -
вда ла пер шої по ра з ки ро сій сь ким оку па н там і змі -
ни ла ставлення кра ї ни до боє го то в но с ті і боє зда т -
но с ті ар мії. То ді тест на ві р ність прой ш ли не всі,
бри га ду за ли ши ло бли зь ко 70% осо бо во го скла ду.
Але про цес ві д но в лен ня йшов шви д ки ми те м па ми,
пі д к лю чи лись во ло н те ри, чи ма ло лю дей ви яви ли
ба жан ня слу жи ти в цій вій сь ко вій ча с ти ні. Ще б
пак, з та ким ко ман ди ром та спра в ж ні ми офі це ра ми!
Їм дій с но вда лось збе ре г ти дух не ско ре но с ті та бо -
ро ть би. 
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Від початку
Олександр Галуненко народив-

ся у Запорізькій області, сирота.
Його батько загинув у Німеччині
вже після Перемоги, мати, вивезе-
на раніше до Німеччини, поверну-
лася звідти виснаженою і помер-
ла, коли Сашкові було всього два
роки. Виховували хлопця дідусь з
бабусею і радянська дійсність. Піс-
ля четвертого і п’ятого класів як
успішний учень він двічі за пільго-
вими путівками побував у піонер-
ському таборі в Криму, із сьомого
класу на повному держзабезпе-
ченні навчався в школі-інтернаті
та паралельно займався в аерок-
лубі ДТСААФ: спочатку опанову-
вав парашутну майстерність, по-
тім – льотну. Це було для нього
найголовнішим – “одна, але при-
страсть навіки”. Почалася вона з
дитячих радісних спостережень за
віражами військових літаків, які
злітали з розташованого непода-
лік від рідного села мелітопольсь-
кого аеродрому. Потім він майст-
рував авіамоделі, проектував “ра-
нцевий вертоліт” і, захлинаючись,
читав книжки про авіацію і льотчи-
ків-випробувачів – Сергія Анохіна,
Марка Галлая, Володимира Ілью-
шина. Таким же хотів стати сам.

Плоть від плоті
Першою сходинкою до мети

стало для нього навчання в Черні-
гівському вищому військовому аві-
аційному училищі льотчиків. Дру-
гою – служба у ВПС на далекому
молдавському аеродромі. Вона
давала наліт, зростання пілотаж-
ної майстерності, але виявилася
швидше перешкодою, ніж підмо-
гою для перетворення льотчика-
винищувача в “приборкувача” но-
вої авіатехніки. Командування ка-
тегорично не бажало розлучатися
з гарним пілотом, раз по раз не ві-
дпускаючи Галуненка до Школи
льотчиків-випробувачів (ШЛВ) Мі-
ністерства авіаційної промислово-
сті СРСР. Це було єдине в країні
місце, де готували тих, хто “вчить
літати літаки”. Що він тільки не ро-
бив, аби пробити “стіну”, яка зату-
ляла шлях до мрії! Закидав коман-
дування рапортом за рапортом,
домагався особистих аудієнцій і
для підвищення інженерної квалі-
фікації навіть вступив на заочне
відділення Ленінградського інсти-
туту авіаційного приладобудуван-
ня. І домігся-таки свого: в 1973 ро-
ці став курсантом ШЛВ, де льотну
майстерність викладали якраз ті,
книжками про кого він раніше за-
читувався.

Тут, у підмосковному Жуковсь-
кому, він за два роки освоїв 11 (!)
типів літаків, літав разом із багать-
ма майбутніми Героями Радянсь-
кого Союзу, в тому числі Світла-
ною Савицькою, яка стала згодом
першою в світі жінкою-космонав-

том, котра вийшла у відкритий ко-
смос. А випускний льотний іспит
на літаку Су-7 він складав кумиру
юності легендарному льотчику-ви-
пробувачу Володимиру Ільюшину,
сину славетного авіаконструктора.
Всі складові польоту, а також за-
гальна виставлена   йому оцінка бу-
ли беззаперечно на “відмінно”.

Без сумніву, Олександр Галуне-
нко – плоть від плоті великої ра-
дянської авіації, і не дивно, що при
розподілі він попросився у “вини-
щувальне” мікоянівське Дослідно-
конструкторське бюро (ДКБ). Але
звідти в 1975 році заявок на піло-
тів не надійшло. Зате була заявка
від невідомого йому Київського
механічного заводу. Виявилося,
що за цією назвою ховається вот-
чина радянської транспортної аві-
ації – ДКБ Олега Костянтиновича
Антонова. Туди новоспечений ви-
пробувач і був “засватаний”.

У Києві його першими настав-
никами стали Герой Радянського
Союзу Юрій Курлін, який дав путі-
вку в небо знаменитому Ан-22
“Антей”, і заслужений льотчик-вип-
робувач СРСР Володимир Терсь-
кий. З першим він відпрацьовував
посадку Ан-24 з обома вимкнени-
ми двигунами, другого згодом за-
містив на посаді провідного льот-
чика-випробувача Ан-28. При цьо-
му, як скаже про нього керівник
льотно-випробувальної станції
ДКБ Афанасій Круц (* 2), він “на-
стільки прагнув досягти ідеальної
моделі льотчика-випробувача, що

всього себе присвячував лише
процесу самовдосконалення”. На
результати чекати довелось недо-
вго. Вже в 1977-му Олександру
довірили супроводжувати знаме-
ниту Марину Попович, відому в
авіаційному світі як “мадам МіГ”, в
її рекордних польотах на літаку
Ан-72. Разом ними встановлено
вісім світових рекордів зі швидко-
підйомності. А в 1982 р. Генераль-
ний конструктор О.К.Антонов ви-
значив екіпаж для випробувань
нового літака Ан-124 “Руслан”: ко-
мандиром екіпажу і провідним
льотчиком-випробувачем – Воло-
димира Терського і другим льотчи-
ком-випробувачем – Олександра
Галуненка. Виконавши від початку
випробувань двадцять польотів
другим льотчиком, 19 березня
1983 року Олександр Галуненко
отримав допуск до випробуваль-
них польотів як командир екіпажу і
надалі здійснював ряд польотних
завдань вже в такій іпостасі.

Незабутнє
Без перебільшення, 80-ті роки

минулого століття стали “зоряни-
ми” в льотній біографії Олександ-
ра Галуненка. Зокрема, саме йому
належить пальма першості в тран-
спортуванні “Русланами” перших
народногосподарських вантажів.
Це були кар’єрні самоскиди “Юк-
лід”, доставлені в січні 1986 р. дво-
ма рейсами “Руслана” з Владивос-
тока в селище Полярний. Призна-
чалися самоскиди якутським ал-

мазовидобувачам. Альтернатив-
ний варіант доставки самоскидів
залізницею і на тягачах по суворих
північних трасах вимагав кількох
місяців, а тут упоралися за кілька
днів. Чи це не зиск ?! Ще більшою
мірою високих швидкостей вима-
гала ліквідація наслідків страшно-
го землетрусу 1988 року у Вірме-
нії. І “Руслан” тут якнайкраще став
у пригоді. В рамках гуманітарних
перевезень екіпажем О. Галунен-
ка до місця трагедії для розбиран-
ня завалів одним рейсом із Німеч-
чини був доставлений 120-тонний
підйомний кран “Лібхерр”. Знову ж
– який ще вид транспорту здатний
на подібні блискавичні, спричинені
лихом, переміщення величезних
виробів?

Інша його незабутня “одіссея” –
повітряне супроводження в 1987-
1988 рр. високоширотних і поляр-

них експедицій на спеціально
створеному для північних регіонів
літаку Ан-74. Сьогодні про ті при-
годи нагадує листівка із автогра-
фом Михайла Жванецького, який
прилетів тоді до полярників з кон-
цертами, на ній підпис: “Олександ-
ру Галуненку. Ваш пасажир і ша-
нувальник”. Через рік до листівки
додалася книга “До полюса!” з ав-
тографами на обкладинці всіх чле-
нів експедиції Дмитра Шпара. Дя-
кувати пілоту- віртуозу було за що.
Він скидав їм вантажі, сідав на ро-
зколоту крижину з відповідно пе-
реполовиненою злітно-посадковою

смугою... Ось характерний запис
зі щоденника О. Галуненка (* 2):
“1.03.88. Сьогодні у мене день на-
родження. Але відзначати ніколи.
Вчора прибув літак із Києва, при-
віз велику кількість кореспонден-
тів, операторів, в тому числі – іно-
земних. Сьогодні стоїть завдання
забезпечити їм зйомки з борту лі-
така льодового пейзажу, а також
літака на тлі цього пейзажу, крім
того – перевезти частину кореспо-
ндентів на острів Середній ... “. Що
з цього випливає? Хто б що не го-
ворив, країна Рад в ті роки дихала
на повні груди: будувала нові літа-
ки, освоювала нові території і про-
кладала нові маршрути, і він, Оле-
ксандр Галуненко, був активним
учасником цієї масштабної творчої
роботи.

Ну, а потім прийшла черга
“Мрії” – літака Ан-225, дотепер

найбільшого повітряного корабля
планети. Так, в 2005 р. піднявся в
небо пасажирський європейський
гігант А-380. Однак його можливо-
сті все одно не дотягують до хара-
ктеристик радянського виробу
зразка 1988 року. Порівняємо: ма-
ксимальна злітна вага А-380 ста-
новить 560 т, “Мрії” – на 40 т біль-
ше, тобто вона міцніша і потужні-
ша. Кому випробовувати гіганта?..
До того часу авторитет Олександ-
ра Галуненка в ДКБ був уже насті-
льки високим, що відповідь на це
питання не викликала дискусій.
Звичайно, йому, тому льотчику-
аналітику, який не припускається
помилок. І це при тому, що за доб-
розичливим виглядом і зовніш-
ньою неквапливістю мало хто зі
сторонніх міг би розгледіти в ньо-
му льотного аса. Можливо, саме
за таку невідповідність форми змі-
сту на фірмі його прозвали “спля-
чим левом”. Такі “вибухають” тіль-
ки тоді, коли ситуація виходить з-
під контролю.

Втім, “Мрія”, створена на базі
“Руслана”, який вже пройшов “во-
гонь, воду і мідні труби”, серйоз-
них приводів для хвилювань не
дала. До такої міри, що після заве-
ршення першого польоту, що від-
бувся 21 грудня 1988 року, Олек-
сандр Галуненко заявив зустріча-
ючим (* 1): “Ну, абсолютно ніяких
зауважень. Все у повному поряд-
ку. Якщо наші конструктори і далі
будуть робити такі літаки, послуги
льотчиків-випробувачів їм просто
не потрібні”.

На жаль, термін “космічної” слу-
жби “Мрії” виявився коротким. 13
травня 1989 року на космодромі
Байконур вона дійсно прийняла
собі на спину “Буран”. Олександр
Галуненко випробував цю фантас-
тичну зв’язку в декількох випробу-
вальних польотах, а 7 червня дос-
тавив її в Париж на 38-й авіакосмі-

На крилах мрії
Геннадій Єльцов, журна-
ліст, закоханий в авіацію,
написав цей нарис на
честь 70-річчя Героя Украї-
ни №1, людини, яка навчи-
ла літати легендарну
“Мрію” і ще цілий ряд
антоновських літаків,
яка встановила 263 аві-
аційні світові рекорди,
заслуженого льотчика-
випробувача СРСР, за-
служеного працівника
транспорту України,
майстра спорту міжна-
родного класу, заслуже-
ного майстра спорту
України і володаря ще
багатьох-багатьох титу-
лів і регалій, одного з
видатних авіаторів су-
часності – Олександра
Васильовича Галуненка.
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чний салон. Захопленню світової
авіаційної громадськості не було
меж: представлене поєднання
двох унікальних апаратів обіцяло
зробити космос більш доступним
для легких орбітальних літаків. На
жаль! “Мрії” з “наїзником” на спині
довелося зробити всього 23 по -
льо ти, після чого вони з “Бураном”
розлучилися, щоб більше не зу-
стрітися ніколи. Програма ство-
рення авіаційно-космічних систем
у розваленому СРСР була згорну-
та. А в 1994 р. “на прикол” поста-
вили і саму “Мрію” – через незат-
ребуваність.

Чорна смуга
Добре відомо, що після поділу

єдиного радянського авіапрому на
російський і український в життєді-
яльності обох “суверенів” почалася
чорна смуга: закриття перспектив-
них програм, недозавантаження
потужностей, відтік кадрів, почас-
тішали авіакатастрофи. Не омину-
ла біда стороною і ДКБ Антонова.
13 жовтня 1992 р. на сертифіка-
ційних випробуваннях “Руслана”
загинув екіпаж Сергія Горбика, 19
лютого 1995 року на випробуван-
нях Ан-70 – екіпаж Сергія Макси-
мова. Як таке пережити? Разом із
першим із них Олександр Галунен-
ко вчив літати “Мрію”, другий був
його правою рукою (другим піло-
том) у першому польоті серійного

ульяновського “Руслана”. І тому
лише він сам знає, скільки рубців
на його серці залишили ті втрати.
А хто заповнить прогалини в анто-
новському льотному строю?

Виявилося... він же сам і запов-
нить. А все було так. Коли для
продовження льотних випробувань
добудували другу “сімдесятку”
(Ан-70), на фірмі “Антонов” не мог-
ли знайти бажаючих піднімати її в
небо. Це неймовірно, оскільки ста-
ти “провідним” на новій машині
споконвіку було мрією кожного ви-
пробувача. Сам же Галуненко в
цей час працював в іншому місці і
на іншій посаді, більш статусній і
грошовій, – віце-президентом авіа-
компанії “Антонов-Аеротрек”. Од-
нак варто було Генеральному
конструктору П.В.Балабуєву звер-
нутися до нього з пропозицією, він
відразу “взяв штурвал на себе” –
повернувся на рідну фірму і розпо-
чав підготовку до випробувань су-
пер-інноваційного транспортника.

Новий перший зліт Ан-70 з
Олександром Галуненком в кріслі
провідного льотчика-випробувача
відбувся 24 квітня 1997 р. І, схоже,
над цією унікальною російсько-ук-
раїнською машиною короткого
зльоту і посадки дійсно витав яки-
йсь злий рок. У польоті відмовили
всі чотири (незалежні один від од-
ного!!) системи електро-дистанцій-
ного керування, штурвал не слуха-

вся, літак почав невблаганно втра-
чати висоту. Риторичне питання –
витримав би хто інший в такій си-
туації? Не знаємо. А Галуненко
впорався – успішно посадив ма-
шину за допомогою однієї лише
допоміжної гідродистанційної сис-
теми. Олександр Васильович вва-
жає цей випадок найекстремальні-
шим у своїй біографії. Але були й
інші – і не простіші. В одному з
польотів на Ан-70 відмовила сис-
тема управління двигунами в той
момент, коли літак знаходився на
мінімальній висоті (100 м) з макси-
мально випущеними (і, значить,
тими, що гальмують літак) закрил-
ками. Машина природно почала
знижуватися, і вимушена посадка
в поле з прибраними шасі вже
здавалася неминучою. Лише у во-
сьми метрах від землі тягу двох
двигунів вдалося збільшити, і Ан-
70 почав набирати висоту. Але тут
попереду виросла перепона – ви-
соковольтна ЛЕП. Щоб її “пере-
стрибнути”, Галуненку довелося
вивести дослідну машину на такі
закритичні кути атаки, які раніше
ще не випробовувалися. На щас-
тя, Ан-70 витримав, і ні він, ні ЛЕП
не постраждали.

В цілому за програмою першо-
го етапу Державних спільних ви-
пробувань літака Ан-70 О. Галуне-
нко підтвердив його відповідність
вимогам тактико-технічного за-

вдання Збройних Сил. Ця робота
отримала найвищу оцінку. 21 сер-
пня 1999 року О.В.Галуненку було
присвоєно звання Героя України з
врученням ордена Золота Зірка
№1. Формулювання – “за особисту
мужність і героїзм, проявлені під
час льотних випробувань нової
авіаційної техніки”.

До речі, заслуженість цієї наго-
роди дуже скоро була підтвердже-
на. У 2001 р. у зв’язку зі зростан-
ням попиту на повітряні переве-
зення колосальних за розмірами і
вагою вантажів фірма “Антонов”
відновила “Мрію”, що животіла без
діла, і 7 травня Олександр Галуне-
нко – хто ж ще ?! – знову підняв її

в повітря. Потім літак сертифікува-
ли і знову показали всьому світу в
Парижі. А 11 вересня того ж року
з метою демонстрації небувалих
можливостей “Мрії” О. Галуненко
“видав” на ній відразу 124 світові
рекорди. 253,8 тонни вантажу на
борту! Його перший наставник в
ДКБ, Герой Радянського Союзу
Юрій Курлін, який спостерігав за
польотом, так прокоментував цю
подію: “Злітали вони буквально з
останніх плит ЗПС. У кого ще з
льотчиків, крім Саші, так само ви-
стачило б духу і витримки, я не уя-
вляю”.

Головне випробування
У 58 років Олександр Галунен-

ко перестав піднімати літаки в не-
бо. З принципової причини: вва-
жав свій вік потенційною загрозою
для безпеки польотів. Та й заміна
підросла: 24 грудня 2004 р. впер-
ше злетів у небо новий регіональ-
ний пасажирський літак фірми
“Антонов” Ан-148, пілотований
провідним льотчиком-випробува-

чем, його сином Євгеном Галунен-
ком. Але це не означає, що сам
Олександр Васильович пішов на
заслужений відпочинок. Спокій і
раніше йому тільки снився. Ще у
2000 році він став кандидатом тех-
нічних наук, з блиском захистив-
ши дисертацію, присвячену “висо-
коточним і безпечним силовим по-
садкам в режимі КЗП” (КЗП – ко-
роткі зліт-посадка, – авт.).

За кожної нагоди Олександр Ва-
сильович передає свій багатющий
досвід майбутнім пілотам – курсан-
там Кіровоградської льотної акаде-
мії Національного авіаційного уні-
верситету. Будучи частим гостем
крилатої “кузні кадрів”, один із кра-

щих льотчиків-випробувачів сучас-
ності переконує юнаків і дівчат, які
прагнуть літати, невтомно працюва-
ти над зростанням своїх знань, пси-
хологічною стійкістю, щоб неодмін-
но, всупереч усім труднощам і пере-
шкодам, знайти свої крила. І в той
самий час О.В.Га луненко продов-
жує працювати на рідному підпри-
ємстві – ДП “Антонов” з вірою в те,
що так само, всупереч кризам і про-
блемам, у антоновських літаків не
перерветься їхня динамічна, прогре-
сивна, повна перемог історія. Пра-
цює Олександр Васильович радни-
ком Президента ДП “Антонов”, а за-
раз ще й очолює експертну комісію
з ідеології створення кабіни літака 
Ан-132.

Від щирого серця хочеться по-
бажати цій надзвичайній людині в
день чудового ювілею міцного здо-
ров’я, оптимізму та натхнення.

Геннадій Єльцов.
У тексті використано інформацію з книг:
* 1) – “Крилатий космос”, Вадим Лукашевич,
2014.
* 2) – “Від мрії до “Мрії”, Ольга Кушнір, 2011.

Редакція газети “Крила Украї-
ни” напередодні ювілейної да-
ти зв’язалася з Олександром
Васильовичем для того, щоб
поставити одне, але головне
питання: “У чому секрет жит-
тєвої успішності?” І отримала
таку відповідь ювіляра:
– Боюся Вас розчарувати бана-

льністю своєї відповіді. Секретів і
таємних методик ніяких немає. Є ті
класичні методи виховання і само-
виховання, які сьогодні в нашому
суспільстві намагаються підмінити
на якісь новомодні технології. Абсо-
лютно, як мені здається, марно.
Юнаки в усі часи повинні бути силь-
ними духом і тілом, дисциплінова-
ними, відповідальними і цілеспря-
мованими. Ось саме в цій частині
їм особливо потрібна допомога ззо-
вні – сформувати правильні орієн-
тири і установки. А далі – навчити
йти до своїх достойних цілей, дола-
ючи труднощі. На цьому шляху до
високих і гідних цілей, звичайно,
дуже важливо знайти і віру в Бога, і
надійних друзів, і свою “другу поло-
винку”. Мені пощастило в цьому

житті знайти всі ці справжні скарби.
Не відразу, звичайно, поступово,
але тим не менше, можу сказати ві-
дверто, що доля не балувала мене.
Залишившись рано без батьків, я
ріс і вчився в інтернаті, розрахову-
вати в цьому житті міг лише на се-
бе і власні сили. Мрія стати льотчи-
ком-випробувачем з’явилася ще в
молодших класах. Ось так майже
одразу, прочитавши книгу про льо-
тчика-випробувача Володимира Іль-
юшина, я зрозумів, чого хочу і чого
буду прагнути. Не більше і не мен-
ше – випробовувати нові літаки, а
одночасно і самого себе: на профе-
сіоналізм, мужність, швидкість і
якість мислення тощо. Шлях до цієї
професії не міг бути простим за ви-
значенням. Потрібно було закінчити
вище військове льотне училище,
досягти високого рівня льотної май-
стерності та пройти значний кон-
курс для вступу до Школи льотчи-
ків-випробувачів. Труднощі не ляка-
ли. Зараз, з висоти свого досвіду,
завжди намагаюся наставляти мо-
лодь на правильну мотивацію: як-
що ти дійсно чогось хочеш, то будь-
які перепони зникнуть. Головне –
вірити в себе і не опускати руки, ні

за яких обставин. Як вже було ска-
зано, при цьому ще дуже важливо
не помилитися у виборі супутниці
життя і мати по-справжньому надій-
ний тил. Зі своєю майбутньою дру-
жиною Валентиною я познайомив-
ся ще в школі-інтернаті (вона була
моєю однокласницею, сусідкою по
парті), і рука об руку, пліч-о-пліч ми

пройшли по життю півстоліття. Це
дуже цінне надбання – коли вдома
тебе розуміють, підтримують і обда-
ровують турботою та лише позити-
вними емоціями. Моя Валя покірно
прийняла моє рішення піти з армії,
відмовившись від стабільності і вже
сформованих перспектив зростан-
ня, у невідомість. Роки навчання в

Школі льотчиків-випробувачів були
складними в фінансовому плані і не
гарантували ні безбідного майбут-
нього, ні молочних річок з медови-
ми берегами. Вона знала, що в по-
дальшому у мене буде небезпечна і
складна робота. Ось, загалом-то, і
все, що тоді було відомо напевно. І
– ні слова сумніву або заперечення.
Вона знала, що це моя мрія, і роби-
ла все, що могла, допомагаючи ме-
ні її досягти. Значно пізніше моя
дружина Валентина Миколаївна
прийшла до православної віри, і я
впевнений, що її молитви допома-
гали мені справлятися з найсклад-
нішими ситуаціями моєї льотно-ви-
пробувальної роботи. Хоча, звичай-
но, я постійно інтенсивно і напруже-
но працював над своїм професіона-
лізмом. Недарма кажуть, що льот-
чик вчиться все життя. Додам до
сказаного, що хороший льотчик-ви-
пробувач працює над собою зав-
жди. Ти постійно нарощуєш свою
професійну надійність і не маєш
права на помилку – ось так у двох
словах можна описати специфіку
цієї роботи. Роботи, яку я щиро лю-
бив, люблю і вважаю найкращою в
світі.
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Сторінку підготував Сергій Клименко. 

“Пчела-1Т”
“Пчела-1Т” – разведывательный БПЛА. С помощью

комплекса осуществляется оперативное взаимодействие
со средствами огневого поражения РСЗО “Смерч”, “Град”,
ствольной артиллерии, ударных вертолётов в условиях ог-
невого и радиоэлектронного противодействия.

В 1995 г. в Чечне использовалось 5 аппаратов “Пче-
ла-1Т”. Во время испытаний две “Пчелы” были сбиты ог-
нем чеченских ополченцев, сумевших организовать пло-
тный заградительный огонь из стрелкового оружия и зе-
нитных установок по маршруту полета ДПЛА.

ТТХ
Размах крыла, м: 3.30
Длина, м: 2.80
Высота, м: 1.12
Масса, кг: 138
Тип двигателя: поршневой
Мощность, л.с.: 1 х 32
Радиус действия комплекса,
км: 60
Диапазон высот полета над
уровнем моря, м:

100-250
Скорость полета, км/ч:

120-180
Взлетный вес ДПЛА, кг: до 138
Способ управления:
автоматический полет по про-
грамме;
дистанционное ручное управ-
ление.
Диапазон высот оптимального
ведения разведки над подсти-
лающей поверхностью, м: 100
– 1000

Т23 “Элерон”
Т23 “Элерон” – комплекс дис-

танционного наблюдения. Предна-
значен для наблюдения наземной
обстановки и объектов с воздуха.
Разработка завершена в 2003 году
компанией “ЭНИКС”. БПЛА сконст-
руирован складным, что предоста-
вляет возможность его хранение в
контейнере размерами не более
0,9Ч0,5Ч0,12 м. Оснащён электри-
ческим двигателем с толкающим
винтом, установлена стабилизиро-
ванная ТВ система и цифровая
фотокамера и передающая аппа-
ратура.

Старт производится с исполь-
зованием резинового жгута, кото-
рый обеспечивает аппарату необ-
ходимую взлетную скорость, поса-
дка осуществляется с использова-
нием парашютной системы с вы-
сот от 30 м.

ТТХ

Размах крыла, м: 1,47
Длина, м: 0,45
Масса, кг: 3,4
Целевая нагрузка (цифровая
фотокамера, 10Х видеокамера,
ИК-камера)
Тип двигателя – электрический

Скорость полета, км/ч: 65-105
Продолжительность полёта, ч:

1,25
Статический потолок, м 3000
Режимы полета – автономный,
полуавтономный, удержание
объекта в кадре, облет точки,
проход над точкой, автомати-
ческий возврат.

Российские беспилотные летательные аппараты

На початку цього тижня вісім
країн-членів НАТО розпочали
флотські навчання в акваторії
Середземного моря. Як повідо-
мляється у прес-релізі НАТО,
тематика нинішніх навчань
безпосередньо пов’язана із ви-
конанням заходів, спрямованих
на боротьбу з підводними чов-
нами супротивника.
Навчання проходять під назвою

“DYNAMIC MANTA-2016”. Участь у них
беруть кораблі, підводні човни та літаки
з Франції, Німеччини, Греції, Італії, Іспа-
нії, Туреччини, Великобританії та США.
У повідомленні НАТО йдеться, що в ра-
мках маневрів підводні човни полюють
один на одного у тісній взаємодії з на-
дводними кораблями та авіацією. Таким
чином, екіпажі субмарин не лише
вчаться протистояти підводним човнам
супротивника, а й виконувати це у
складі сил союзників по Альянсу.

В Ізраїлі тривають де-
бати щодо кількості за-
планованих до закупів-
лі винищувачів F-35.
Про це повідомляє ін-
тернет-видання 
almonitor.com. На сьо-
годні уряд Ізраїлю за-
твердив закупівлю 33
літаків для комплекта-
ції двох ескадрилей.
Втім, останнім часом в
експертному середови-
щі все частіше точать-
ся дискусії про необ-
хідність замовлення
додаткових 17 машин
та доведення їх загаль-
ної кількості до 50.

Більшість чиновників міністер-
ства оборони згодні з такою пози-
цією, так як переконані, що з ча-
сом кількість загроз національній
безпеці Ізраїлю збільшиться. Од-
нак деякі посадові особи вислов-
люють незадоволення тим, що лі-
так, вартість якого становить по-
над 100 млн дол. США, має, на їх-
ню думку, відносно невелику да-
льність польоту, недостатнє бойо-
ве навантаження і “проблеми” з
малопомітністю. Однак найбіль-
шою проблемою для противників
F-35 є неможливість повного кон-
тролю літака, позаяк доступ до
його операційної системи буде
закритим.

ВПС Ізраїлю відкидають всі
твердження критиків відразу.
Найдосвідченіші пілоти і фахівці
вважають F-35 кращим бойовим
літаком у світі, а його існуючого
радіусу дії цілком достатньо для
виконання більшості завдань, що
стоять перед ВПС країни. Більше
того американці пішли назустріч

ізраїльтянам і в питанні обслуго-
вування двигунів літака. За непід-
твердженою інформацією, між
країними вже є домовленість про
те, що двигуни F-35 для прове-
дення ТО чи регламентів не обо-
в’язково відправляти до інших
країн, це можна буде здійснити
безпосередньо на території Ізраї-

лю. Так само позитивно для ізраї-
льтян вирішено питання оснащен-
ня літака ізраїльським озброєн-
ням: США поставлять один літак,
який конструктивно допускатиме
інтеграцію озброєння ізраїльсько-
го виробництва із можливістю
проведення випробувань і модер-
нізації решти винищувачів. 

Варто зазначити, що восени
2016 року ВПС США мають на-
мір оголосити про первісну бойо-
ву готовність винищувача F-35A,
тому зараз продовжується ви-
пробування літака для розши-
рення режимів польоту і збіль-
шення меж маневреності. Успіш-
но завершуються деякі програми
випробувань літака і його борто-
вих систем. Зокрема, вже завер-
шено льотні випробування літака
F-35B з блоком програмного за-
безпечення 2В, виконані випро-
бування системи нашоломної ці-
левказівки 3-го покоління. На 
F-35A виконані польоти з вели-
кими кутами атаки, дозаправки
від літаків КС-30А (ВПС Австра-
лії) і КС-767 (ВПС Італії), викона-
но 13 скидів зброї, в тому числі
КАБ GBU-31 і GBU-39, виконано
стрільби з авіаційної гармати у
повітрі.

На F-35B завершено тестуван-
ня на флатер, виконані польоти з
вантажами на зовнішніх підвісках,
скинуто 8 зразків зброї, в тому
числі вперше КАБ Paveway IV.
Виконано злети з наземного тра-
мпліна.

Завершилися суднові випробу-
вання другої фази на винищувачі
F-35C на авіаносці CVN-69. Літак
випробуваний на мокрій ЗПС та
вперше скинув озброєння із зов-
нішньої підвіски. Крім того, про-
довжується низка наземних ви-
пробувань планерів F-35 на міц-
ність.

Ізраїльські дискусії навколо F-35 тривають

Минулого тижня в Брюсселі Чорногорія про-
вела дводенні переговори про приєднання,
які стали важливим кроком на шляху країни
до членства в НАТО. Про це йдеться у
прес-релізі Альянсу. В рамках перемовин
обговорювалися деталі членства, в тому чи-
слі політичні, військові та правові питання.

Очікується, що наступним кроком після переговорів стане
підписання союзниками протоколу про приєднання, після чо-
го Чорногорія почне брати участь в засіданнях НАТО як за-
прошена країна. Після того, як всі союзники ратифікують
протокол, Чорногорія зможе приєднатися до Вашингтонсько-
го договору і стати 29-м членом Північноатлантичного союзу.

З 2009 року НАТО і Чорногорія тісно співпрацювали в ра-
мках Плану дій з підготовки до членства, який допомагає
країнам підготуватися до можливого членства в майбутньо-
му. У грудні ж минулого року міністри закордонних справ
країн НАТО запропонували Чорногорії почати переговори
про приєднання. 

Білорусь попри зовнішні ознаки невтручання у воєнно-політич-
ний конфлікт, спровокований Росією у східній Європі, таки по-
боюється варіанту реалізації на власній території сценарію гіб-
ридної війни. Це помітно не лише у підтексті заяв керівництва
країни, а й із кроків, спрямованих на посилення обороноздат-
ності білоруського війська в цілому. 

КРОК ДО АЛЬЯНСУ

Чорногорія провела переговори
з НАТО про приєднання

Білорусь створить сили спецоперацій 

Днями міністр оборони Білорусі Андрій Равков повідомив про створення в
країні сил спеціальних операцій, які виконуватимуть завдання протидії про-
явам гібридних війн і збройних конфліктів на білоруській території. Паралель-
но в країні триває процес вдосконалення системи територіальної оборони. “В
рамках бойової підготовки, оперативної підготовки ми приділяємо цим речам
дуже серйозну увагу. І ще зараз дуже активно вивчаємо той досвід, який
отримують і збройні сили України на території своєї країни “, – сказав Равков
в інтерв’ю одному з російських телеканалів.

Сили спецоперацій представлятимуть собою мобільні, спеціально навчені,
технічно добре оснащені, добре екіпіровані армійські угруповання, призначені
для виконання спеціальних завдань з метою захисту інтересів держави як в
мирний, так і у воєнний час, що знаходяться в постійній і високої готовності
до негайного застосування. Вони боротимуться з можливими проявами сепа-
ратизму, забезпечуватимуть безпеку функціонування адмінбудівель і об’єктів
інфраструктури країни.

НАВЧАННЯ

Підводне полювання
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Чиновники відзначають, що
американські військові не проде-
монстрували свою здатність за-
хистити США від можливої ракет-
ної атаки з боку Північної Кореї.
За їх словами, військових більше
турбують технології, що застосо-
вуються для запуску супутника,
ніж функції самого апарату. Вони
додали, що цей крок Пхеньяна
був покликаний бажанням проде-

монструвати здатність запустити
міжконтинентальну балістичну
ракету.

Запуск ракети дальнього раді-
усу дії був проведений 7 лютого.
Носій вивів на орбіту супутник
Kwangmyongsong-4 (“Яскрава зір-
ка-4”), призначений для спосте-
реження за Землею.

Спочатку американські війсь-
кові джерела відзначали, що су-

путник непрацездатний: він “пе-
рекидається на орбіті” і не пере-
дає сигнали. Повідомлялося, що
виведений в космос апарат ва-
жить близько 100 кілограмів. Він
знаходиться на висоті близько
480 кілометрів і рухається майже
строго з півночі на південь, його
орбіта нестабільна.

9 лютого було повідомлено,
що супутник стабілізувався на
орбіті. У той же час, як передба-
чається, супутник і раніше не пе-
редавав будь-яких даних на Зем-
лю.

У світовому співтоваристві за-
пуск Північною Кореєю ракети
сприйняли як порушення резолю-
цій Ради Безпеки ООН, які забо-
роняють КНДР ракетні пуски із
застосуванням балістичних тех-
нологій. В той же день Рада Без-
пеки ООН зібралася і засудила
дії Пхеньяна, пообіцявши вжити
“серйозних заходів”.

Американська компанія
Virgin Galactic представи-
ла новий пілотований кос-
мічний корабель серії
SpaceShipTwo, який отри-
мав назву Unity. Новий ко-
рабель буде ідентичним
за конструкцією своєму
попереднику, проте цього
разу у ньому буде підви-
щено рівень автоматиза-
ції, що має запобігти по-
милкам екіпажу. Випробу-
вальні польоти модернізо-
ваного корабля почнуться
вже в цьому році.

Пристрій призначений для дос-
тавки на навколоземну орбіту
(понад 100 кілометрів) до шести
чоловік, не рахуючи двох пілотів,
за одну поїздку. SpaceShipTwo
здатний розвивати швидкість, яка
утричі перевищує швидкість зву-
ку в атмосфері.

Очікується, що Unity буде ви-
користовуватися для відправки
туристів в космос, де вони змо-
жуть протягом трьох хвилин пере-

бувати в невагомості. Вартість
квитка для однієї людини оціню-
ється в 250 тисяч доларів. Перші
випробування (з пілотами на бор-
ту) корабля SS2 відбулись 15 ли-
пня 2010 року в атмосфері Землі.
Після цього було проведено низку
тестових польотів, зокрема і в ав-
томатичному режимі.

Назву для корабля запропону-
вав британський фізик-теоретик
Стівен Хокінг, який виявив бажан-
ня стати одним із перших косміч-
них туристів Virgin Galactic.

Розробником корабля є амери-
канська компанія Scaled
Composites LLC, а його виробни-
ком – The Spaceship Company.

Візит делегації індійської організації 
космічних досліджень в Україну

16 лютого 2016 року в м. Києві відбулося перше за-
сідання Спільної українсько-індійської робочої групи
з питань співробітництва в космічній сфері. 

Під час зустрічі сторони обмі-
нялися презентаціями про косміч-
ну діяльність своїх держав, а та-
кож обговорили перспективи роз-
витку двостороннього співробіт-
ництва.

Під час візиту на ДП “КБ “Пів-
денне” та ДП “ВО“ПМЗ” (м.Дніп-

ропетровськ) 17-19 лютого 2016
року індійська делегація ознайо-
милась з виробничими потужнос-
тями підприємств, а також прове-
ла з українськими фахівцями де-
тальне обговорення перспектив-
них напрямків подальшої співпра-
ці.

Представлений космічний корабель Unity

СКАНДАЛ

У США повідомили про повторну втрату супутника КНДР 

Вантажівка, що належить компа-
нії Orbital ATK, прибула на МКС із
вантажем для життєдіяльності і ро-
боти міжнародного екіпажу. Cygnus
мав близько 3513 кг різних ванта-
жів, у тому числі технічне обладнан-
ня, матеріали для наукової діяльнос-
ті, обладнання для виходу у відкри-
тий космос, одяг і продукти харчу-

вання для екіпажу.
Наступний рейс вантажівки до

МКС відбудеться після 20 берез-
ня. Раніше повідомлялося, що
вона відправиться на станцію вже
10 березня, але терміни були змі-
щені через виявлення цвілі в тка-
нинних мішках для відправки ван-
тажів.

На думку агентства, “проект може надихнути
багатьох людей на створення художніх творів”, які
будуть відображати прагнення людини до нових
наукових відкриттів і дослідження космічного про-
стору. “Ми запрошуємо весь світ приєднатися до
цієї дивовижної подорожі і підготувати свої робо-
ти для відправки в космос на борту наукового
апарата”, – заявив учасник програми OSIRIS-REx
з університету штату Арізона Данте Лоретта.

NASA відзначило, що будуть раді побачити на
незвичайній виставці роботи будь-яких жанрів,
включаючи навіть “вірші, пісні і короткі записи”.
Природно, на борт космічного зонда вони потрап-
лять в оцифрованому вигляді, записаними на
електронному носію. Надсилати їх можна до 20
березня через мережі Twitter й Instagram, а більш
докладна інструкція дана на сайті
www.asteroidmission.org.

NASA нагадало, що прийом
заявок розпочався 14 грудня і за-
кінчився 18 лютого. Тепер вони
всі будуть ретельно вивчені, а в
середині наступного року спеціа-
льна комісія оголосить “імена 8-
14 чоловік, яким буде надана мо-
жливість стати кандидатами в ас-
тронавти”. “Програма їх початко-
вої підготовки розрахована на
два роки і включає тренування
на різних космічних кораблях, на-
буття навичок роботи у відкрито-
му космосі, вивчення різноманіт-
них дисциплін”, – повідомило
NASA.

Учасники нового загону астро-

навтів будуть готуватися до робо-
ти на МКС і до польотів на трьох
американських кораблях, що ро-
зробляються приватними компа-
ніями на замовлення NASA. Се-
ред них – Orion, призначений для
марсіанської подорожі, наміченої
на середину 2030-х років, а та-
кож два корабля Dragon V2 та
Starliner (CST-100), які будуть
служити як “космічних таксі” для
доставки астронавтів до міжна-
родного орбітального комплексу.
Роботу над ними здійснюють
найбільші американські корпора-
ції Lockheed Martin, Boeing і
SpaceX.

КОСМІЧНІ ДОБРОВОЛЬЦІ

У США подано рекордну кількість
заявок у новий загін астронавтів

“Більше 18200 чоловік подали заявки до загону астро-
навтів 2017 року. Це майже в три рази більше, ніж у
2012 році, коли останній раз відбувався подібний набір,
і набагато більше попереднього рекорду у 8000 чоло-
вік, встановленого в 1978 році”, – заявило NASA. Од-
нак, як підкреслив директор цього відомства Чарлз Бо-
лден, “це не дивно”, оскільки комусь із цих людей, мо-
жливо, пощастить стати першою людиною, яка здійс-
нить подорож до Червоної планети.

ПРОЕКТ

NASA запропонувало 
всім бажаючим 
відправити свої 
малюнки 
на астероїд Бенну

Космічне відомство США запропонувало
всім бажаючим, у тому числі громадя-
нам інших країн, проявити творчі здіб-
ності і відправити свої картини, малюн-
ки, скульптури або фотографії на асте-
роїд. Як оголосило 19 лютого NASA, до-
ставить їх туди автоматичний апарат
OSIRIS-REx, який у вересні почне подо-
рож до астероїда Бенну. “Йому нале-
жить вперше взяти проби ґрунту з асте-
роїда і доставити її для вивчення на Зе-
млю”, – нагадало NASA.

МІСІЮ ЗАВЕРШЕНО

Вантажівка
Cygnus 
залишила
МКС

19 лютого американський вантажний корабель Cygnus
OA-4 розстикувався з Міжнародною космічною станці-
єю (МКС), і за кілька годин апарат згорів над Тихим
океаном при вході в атмосферу після двомісячного пе-
ребування на станції. Корабель знаходився в складі
станції з 9 грудня 2015 року.

Північнокорейський супутник знову перекидається на орбіті після короткого періо-
ду стабілізації, повідомляє Reuters з посиланням на американських посадових осіб.
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Ону ка ко ро ля Шо т ла н дії і Шве ції Уло -
фа III Ше т ко ну н га, до нь ка Ве ли ко го кня зя
Ки їв сь ко го Яро сла ва Му д ро го та йо го
дру жи ни Ін гі ге р ди (Іри ни) кня ж на Ан на
Ки їв сь ка, або Ан на Яро сла в на з’яв и ла ся
на світ бли зь ко 1032 (за ін ши ми ві до мо с -
тя ми – 1024 або 1025) ро ку. За бі га ю чи
впе ред, мо ж на за зна чи ти, що всі три до -
нь ки Яро сла ва Му д ро го ста ли ко ро ле ва -
ми єв ро пей сь ких кра їн. Так, кня ж на Єли -
за ве та зій ш ла на трон Но р ве гії, кня ж на
Ана с та сія ста ла ко ро ле вою Уго р щи ни, а
кня ж на Ан на, про яку по всій Єв ро пі ка за -
ли, що во на є спра в ж нім вті лен ням му д ро -
с ті й кра си, пі д ко ри ла се р це фра н цу зь ко -
го ко ро ля Ге н рі ха І Ка пе та, тре тьо го мо на -
р ха з ко ро лів сь кої ди на с тії Ка пе ти н гів.

Ди тин с т во май бу т ньої фра н цу зь кої
ко ро ле ви прой ш ло в ат мо с фе рі ро з ви т ку
й над зви чай но го ку ль ту р но го пі д не сен ня
Ки їв сь кої Ру сі. Єв ро пей сь кі іс то ри ч ні
дже ре ла до не с ли крізь ві ки ін фо р ма цію
про те, що во на ві ль но чи та ла й спі л ку -
ва ла ся ста ро с ло в’ян сь кою, гре ць кою,
фра н цу зь кою та ще кі ль ко ма мо ва ми,
пи са ла гла го ли цею й ки ри ли цею, зна ла
ма те ма ти ку, іс то рію, га р но ма лю ва ла.
Для чо ло ві ка ті єї епо хи це бу ли ду же рі д -
кі с ні че с но ти, для жі н ки ж – вза га лі фа н -
та с ти ка. Та Ве ли кий князь Ки їв сь кий по-
спра в ж ньо му дбав про ви хо ван ня й осві -
ту сво їх до чок.

Ли ше дру ге по со ль с т во овдо ві ло го
фра н цу зь ко го ко ро ля Ге н рі ха І бу ло вда -
лим, і Яро слав Му д рий дав зго ду на цей
ди на с ти ч ний шлюб. У тра в ні 1049 ро ку у
це р к ві Свя то го Хре с та мі с та Реймс, де
про тя гом ба га тьох ро ків ві д бу ва ла ся ко -
ро на ція фра н цу зь ких ко ро лів, Ан на бу ла
ко ро но ва на на фра н цу зь кий пре стол. Під
час ко ро на ції її на зи ва ли вже не ли ше ко -
ро ле вою Ан ною, а й ко ро ле вою Аг не сою –
на ла тин сь кий ма нер. Ці ка вий факт, що
сві д чить про осві че ність то го ча с них фра н -
цу зь ких і ки їв сь ких мо на р хів: на шлю б но -
му ко н т ра к ті Ан на по с та ви ла свій пі д пис,
а Ге н ріх – ли ше хре с тик! І ще од ним ці ка -
вим фа к том ста ло те, що, про яви в ши ха -
ра к тер і на по ле г ли вість із пе р ших кро ків,
Ан на ві д мо ви ла ся при ся га ти на ла тин сь -
кій Бі б лії й при не с ла при ся гу, по к ла в ши
ру ку на при ве зе не з Ки є ва пра во с ла в не
Єван ге ліє. До сло ва, са ме на Рейм сь ко му
Єван ге лії, як во но ві д то ді ста ло йме ну ва -
ти ся, з то го мо ме н ту ста ли при ся га ти всі

без ви клю чен ня фра н цу зь кі ко ро лі.
Як ди тин с т во Ан ни Яро сла в ни при па -

ло на ку ль ту р не й еко но мі ч не пі д не сен ня
Ки їв сь кої дер жа ви, та і пе рі од її ца рю ван -
ня на фра н цу зь ко му пре сто лі спів пав із
зна ч ним еко но мі ч ним пі д йо мом Фран ції.
Ко роль весь свій час при с вя чу вав ро з ши -
рен ню ко ро лів с т ва й во з з’є д нан ню зе -
мель фра н ків, а ко ро ле ва са мо ту ж ки ви -
хо ву ва ла ді тей, яких у по д руж жя на ро ди -
ло ся троє. Ста р ший син Фі ліп, який зго -
дом став ко ро лем Фран ції й отри мав прі -
зви сь ко “До б рий”, на ро ди в ся у 1052 ро ці,
се ре д ній, Ро берт, з’яв и в ся на світ у 1055
ро ці, втім по мер у ран ньо му ди тин с т ві.
Мо ло д ший, Гу го, по ба чив світ у 1057 ро ці
й зго дом, ста в ши гра фом Ве р ма н дуа,
про сла ви в ся в най пе р ших хре с то вих по -
хо дах до Гро ба Го с по д ня. У де яких дже -
ре лах та кож іс нує не пі д т ве р дже на фа к -
та ми ін фо р ма ція про те, що бу ла у ко ро -
ле ви Ан ни ще й че т ве р та ди ти на – до нь -
ка Еді н га (або – Ем ма), про те її на ро -
джен ня й жит тя опо ви ті ці л ко ви тою за ві -
сою та є м ни ці.

Іс то рія до не с ла до нас ві до мо с ті про
те, що Ге н ріх що най ме н ше ра ху ва в ся з
ду мкою дру жи ни, адже на ба га тьох дер -
жа в них ак тах по руч із ко ро лів сь кою пе ча -
т кою мо ж на про чи та ти: “За зго дою ко ро -
ле ви Ан ни” або “У при су т но с ті дру жи ни
мо єї Ан ни”.

Не до в го три вав цей шлюб, і у 1060 ро -
ці ко роль по мер. За йо го за по ві том удо ва
ко ро ле ва ста ва ла ре ге н т шею спад ко єм ця
пре сто лу, юно го Фі лі па. У цей пе рі од ко -
ро ле ва ра зом із си ном пі д пи су ва ла дер -
жа в ні ак ти й до ку ме н ти рі з но го ро ду – в
ар хі вах на віть збе ре г ли ся де які з них із
на пи сом “Ан на ко ро ле ва” ки ри ли цею.

Дя ку ю чи сво їй осві че ній ма ту сі, Фі ліп І
став на йо с ві че ні шим мо на р хом Єв ро пи
сво го ча су. Що ж сто су єть ся по да ль шої
до лі са мої ко ро ле ви Ан ни, то тут до с лі д -
ни ки ро з хо дять ся у ду м ках. За од ни ми ві -
до мо с тя ми, ко ро ле ва- вдо ва ви йш ла за -
між вдру ге – за од но го з най мо гу т ні ших
фра н цу зь ких дво рян гра фа Ра у ля де Ва -
луа. За ін ши ми – за ко ха ний у вдо ву ко ро -
ле ву граф ви крав ко ха ну на по лю ван ні й
по ві н ча в ся з нею. Та по ки ну та гра фи ня
де Ва луа, Еле о но ра Бра ба нт сь ка, яку
граф ви крив у зра ді, по с ка р жи ла ся на
ньо го Па пі Рим сь ко му й Па па Оле к сандр
ІІ ска су вав цей шлюб і ві д лу чив Ра у ля від

це р к ви. Та Ан на про до в жу ва ла жи ти з чо -
ло ві ком до са мої йо го сме р ті у 1074 ро ці.

По ве р ну в шись до дво ру ві н це но с но го
си на, ще де який час жи ла там. На де яких
до ку ме н тах за ли ши в ся її ав то г раф – тіль -
ки те пер по руч із пі д пи сом си на зна чи ло -
ся: “Ан на, ма ти ко ро ля Фі лі па”. Во с тан нє
цей на пис да то ва ний 1075 ро ком, че рез
що окре мі іс то ри ки вва жа ють йо го остан -
нім ро ком жит тя ко ро ле ви. За ін ши ми да -
ни ми, ко ро ле ва ві дій ш ла у ві ч ність ли ше
у 1082 ро ці, ін ші на зи ва ють на віть 1089
рік. Іс нує ве р сія, згі д но з якою в остан ній
пе рі од сво го жит тя Ан на ві д п ра ви ла ся на
Русь, аби по ба чи ти ся зі ста р шим бра том
Ізя с ла вом Яро сла во ви чем, але до Ки є ва
не ді с та ла ся, по ме р ши в до ро зі. Де які іс -
то ри ки на віть ви су ва ють при пу щен ня, що
у пла ван ня на Русь ко ро ле ву про во джав
се ред ін ших ви да т них ли ца рів Єв ро пи
сам Віль ге льм За во йо в ник. Що ж, це ці л -
ком бу ло мо ж ли вим, адже Ан ну Ки їв сь ку
без ме ж но по ва жа ла й лю би ла вся Єв ро -
па.

Де зна хо дить ся мо ги ла ви да т ної укра ї -
н ки, до с те мен но не ві до мо. За од ним із
при пу щень, її по хо ва ли у пе ред мі с ті Па -
ри жу, де у 1682 ро ці че р нець ви явив у це -
р к ві над гро бок із зо бра жен ням жі н ки з
ко ро ною на го ло ві та на пи сом “Аг нес”.
Втім, про ти ці єї ве р сії сві д чить да та по бу -
дови да но го хра му – 1220 рік. Але мо ж на
при пу с ти ти, що за пі в то ра сто літ тя до
цьо го на йо го мі с ці та кож зна хо ди ла ся
якась це р к ва чи ка п ли ч ка.

Ан ні Ки їв сь кій у Фран ції вста но в ле но
два па м’я т ни ки, остан ній із яких з’яв и в ся
не так да в но, у 2005 ро ці, в Сан лі сі. Ве ли -
ч на жі но ча ста туя з ка ме ню зна хо дить ся
по б ли зу ста ро да в ньої це р к ви. В од ній ру -
ці ко ро ле ва три має лі лію, що си м во лі зує
ко ро лів сь ку вла ду, а в ін шій – мі ні а тю р ну
конс тру к цію со бо ру. А на пис на пос та ме -
н ті по ві до м ляє: “Ан на Ки їв сь ка. Ко ро ле ва
Фран ції. Во на за сну ва ла цю оби тель 21
кві т ня 1060”.

Ерік Браун народився 21 січня 1919
року у Лейті. У небо він вперше підняв-
ся у восьмирічному віці, коли його бать-
ко, льотчик Королівських ВПС та учас-
ник Першої світової війни, взяв його з
собою в політ на біплані.

Льотчик Браун-молодший отримав
освіту у коледжі, а згодом продовжив її
в університеті Едінбурга. Тоді ж він на-
вчився літати.

Під час Другої світової війни капітан

Браун літав на винищувачі, брав участь у
багатьох повітряних боях, у визволенні ні-
мецького концтабору Берген-Бельзен, де
він особисто допитував його керівництво,
Йозефа Крамера та Ірму Грезе, а також
взятого у полон самого рейхсмаршала
Германа Герінга. За роки війни здійснив
2407 посадок на борт авіаносця. Літав на
487 типах літальних апаратів, встановив-
ши таким чином абсолютний рекорд,
який навряд чи колись буде побитий. Ви-
жив у 11 авіакатастрофах. У 1941 році
врятувався з затонулого есмінця.

Через свій низький зріст льотчик
Ерік Браун носив прізвисько “Равлик”.

Нагороджений кількома вищими бри-

танськими орденами, в тому числі – й
орденом Британської імперії.

У Королівських ВПС капітан Браун
проходив службу протягом трьох деся-
тиліть, до 1970 року. Звільнившись у ві-
дставку, льотчик продовжив льотну ро-
боту на посаді генерального директора
британської консультативної ради вер-
толітників, а у 1982 році очолив Королів-
ське авіаційне товариство. Ветеран аві-
ації написав кілька книг про авіацію. У
березні 2015 року, ще за життя, його
погруддя було встановлено у музеї авіа-
ції Королівського флоту в Сомерсеті.

Сто рі н ку пі д го ту вав Оле к сій Три губ.
“Кри ла Укра ї ни”.

Британський “Равлик” та його абсолютні рекорди
21 лютого на 98 році з життя пішов один із найбільш уславле-
них британських військових льотчиків, капітан у відставці
Ерік Браун, який був найтитулованішим льотчиком Королівсь-
ких ВПС. Він встановив абсолютний світовий рекорд за кіль-
кістю освоєних типів літальних апаратів – йому довелося лі-
тати на 487 типах. Ім’я Еріка Брауна тричі занесене до Книги
рекордів Гіннеса. Також він став рекордсменом за кількістю
посадок на палубу авіаносця.

На пе ре до д ні свя т ку ван ня Мі ж на ро д но го жі но чо го дня хо четь -
ся зга да ти ви да т них жі нок- ук ра ї нок. І од ні єю з най да в ні ших
зга док, на пе в но, бу де по с тать ле ге н да р ної ки їв сь кої кня ж ни
Ан ни Яро сла в ни, яка ста ла ко ро ле вою Фран ції й за ли ши ла ся
в іс то рії, як ду же осві че на, ша но ва на й ви со ко ку ль ту р на жі н -
ка- мо нарх сво го ча су. А ще – як пра ба бу ся 30 фра н цу зь ких
ко ро лів!

Укра ї н сь ке ко рін ня три дця тьох
фра н цу зь ких ко ро лів

Я вирішив Вам написати вперше, оскільки я і вся
наша родина любимо Вашу газету, часто ділимось
новинами з цієї газети з друзями.

А пишу я із Заріччя Щорського району Чернігівсь-
кої області. Моє прізвище Муравко Микола Іванович.
Ось минає рік, а саме 7 березня, як наші рідні й бли-
зькі втратили відому на всю Україну та й за її межа-
ми прекрасну людину, гарного сім’янина, люблячого
чоловіка його дружини Ольги Іванівни, учасника
АТО, повного кавалера орденів Богдана Хмельниць-
кого, льотчика-снайпера генерал-лейтенанта Василя
Семеновича Нікіфорова. Ваша редакція багато про
нього писала у своїх газетах. Нерідко цю надзвичай-
ну людину показували й по телебаченню – як за
життя, яке він присвятив авіації й до останнього був
пов’язаний із нею, так і вже протягом року, що ми-
нає. За своє коротке життя він багато часу приділяв
розвитку авіації, яка була в нього завжди на перед-
ньому плані, навчанню молодого покоління льотчи-
ків, аби вони літали так, як літав він. А яку повагу
він заслужив у льотних частинах Повітряних Сил
Збройних Сил України! Його називали легендою аві-
ації, “Дідом” авіації, адже, не дивлячись на свої 60
років, він продовжував літати, оскільки не міг жити
без цих польотів. За своє льотне життя він освоїв 10
типів літаків, і літав на всіх, що є на озброєнні украї-
нського війська. Він дав путівку в небо й нашому си-
нові Олександру, який закінчив Харківський універ-
ситет Повітряних Сил і ось уже п’ять років підкорює
небо у званні капітана, і у військово-транспортній
авіації служив на посаді помічника командира кора-
бля Іл-76 та Ан-26.

Дуже тужимо ми по цій легендарній людині, пере-
живаємо втрату Василя Семеновича. Він дуже хотів
жити, в нього було багато планів, але підступна
смерть вирвала його з наших рядів, і він пішов у той
світ – як льотчики часто називають “пішов у небо”…

Всі, хто знав цього легендарного генерала, ми
просимо вшанувати його пам’ять 7 березня, у роко-
вини його смерті.

Спи спокійно, наш генерале, нехай земля тобі бу-
де пухом і вічна пам’ять.

І ще хочу присвятити цій трагічній даті свої вірші
(публікуються мовою оригіналу – прим. Ред.).

Умер наш генерал.
Тебе б летать да летать,
Но коварная смерть пришла
Нежданно и ты ушёл от нас навсегда…

Вот год без тебя, опустела земля,
Облака без тебя опустели…
С болезнью твоей лучшие врачи боролись,
Но спасти так и не сумели…

Очень скорбим за тобою,
Всю жизнь будем помнить…
Вот год, как нет тебя,
Оборвалась жизнь в весенней капели…

Спишь ты в могиле сырой,
Над тобой гудят самолёты,
И будем помнить те дни,
Что ты уезжал на полёты…

Дуже просимо написати у Вашій газеті про цю
людину! 

З повагою, Микола Муравко.

ЛИСТ ДО РЕДАКЦІЇ

Шановна редакціє газети
“Крила України”!



29 лю то го 1992 р. ство ре -
но На ці о на ль не Ко с мі ч не
Аге нт с т во Укра ї ни (НКАУ). 

1 бе ре з ня 1966 р. ав то -
ма ти ч на мі ж п ла не т на ста -
н ція “Ве не ра-3” до ся г ла
по ве р х ні Ве не ри, здій с ни -
в ши пе р ший у сві ті пе ре -
літ на ін шу пла не ту.

2 бе ре з ня 1949 р. ві д бу в ся пе р ший в іс то рії без -
по са до ч ний пе ре літ на вко ло сві ту. Бо м ба р ду ва -
ль ник Boeing B-50A Superfortress (Lucky Lady II),
зле ті в ши з аві а ба зи Carswell AFB (Те хас), при зе -
м ли в ся там же че рез 94 го ди ни 1 хви ли ну, зро -
би в ши за весь час пе ре ль ту 4 до за пра в ки в
пові т рі.

3 бе ре з ня  1919 р. Ві ль ям Бо їнг здій с нив пе р ший
мі ж на ро д ний по ч то вий рейс (Сі етл (США) – Ва н -
ку вер (Ка на да) на бі п ла ні Boeing C-700.

4 бе ре з ня 1961 р. здій с не но пе р ше у сві ті пе ре -
хо п лен ня ба лі с ти ч ної ра ке ти про ти ра ке т ною си с -
те мою (по лі гон ний ком плекс ПРО “А”, ство ре ний
під ке рі в ни ц т вом Г.В.Ко су нь ка, і про ти ра ке та 
В-1000 П.Д.Гру ши на).

5 бе ре з ня
1936 р. ві д бу в -
ся пе р ший по -
літ бри тан сь -
ко го ви ни щу -
ва ча
Supermarine
Spitfire – од но -

го з кра щих ви ни щу ва чів Дру гої сві то вої вій ни.

5 бе ре з ня 1939 р. здій с ни ла пе р ший ус пі ш ний
по літ пе р ша у сві ті дво с ту пе не ва ра ке та “ВР-3”
конс тру к ції І.О.Ме р ку ло ва з пря мо то ч ним ПРД на
дру гому  сту пе ні. 

5 бе ре з ня 1958 р. здій с нив пе р ший по літ пе р ший
в Ра дян сь ко му Со ю зі  над зву ко вий бо м ба р ду ва -
ль ник Як-28, В.М.Во л ков.

6 бе ре з ня
1951 р. ві д бу в -
ся пе р ший по -
літ дво фю зе -
ля ж но го ек с -
пе ри ме н та ль -
но го фра н цу -
зь ко го лі та ка
Fouga СМ.88-R
Gemeaux I.

6 бе ре з ня 1964 р. ві д бу в ся пе р ший по літ ро з ві д -
ни ка  Е-155Р-1 (в се рії – МіГ-25Р), А.В.Фе до тов.
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Донбас
Офіцери цивільно-військового співробіт-

ництва ОТУ “Маріуполь” в маріупольських
навчальних закладах відвідали заходи, при-
свячені пам’яті Героїв Небесної Сотні. Так, у
Маріупольській загальноосвітній школі I-III
ст. №37 відбулось відкриття Музею-кімнати
бойової слави. Експозиція музею розпові-
дає відвідувачам про історію міста, про вій-
ни та воєнні конфлікти, що забрали не одне
життя українців, зокрема за часів Другої
світової, війни в Афганістані тощо. Окремий
тематичний стенд присвячений маріуполь-
цям-Героям Небесної Сотні та учасникам
АТО. На захід почесними гостями запроси-
ли офіцерів групи ЦВС та бійців батальйону
“Донбас”, матір загиблого маріупольця На-
талію Назаренко та випускниць школи Ана-
стасію Кучинську й Світлану Шевчук. 

Анастасія Кучинська – психолог ДСНС,
яка у складний час інтенсивних обстрілів мі-
крорайону “Східний” Маріуполя надавала
допомогу як військовим, так і цивільному на-
селенню. За значні заслуги перед державою
жінка нагороджена орденом княгині Ольги III
ступеня. Світлана Шевчук добровольцем пі-
шла на фронт, аби захищати Батьківщину.

Перед присутніми із словами подяки пе-
дагогам виступила матір Андрія Назаренка,
загиблого розвідника-кулеметника, котрий
минулого року ціною власного життя вряту-
вав товаришів.

– Людина живе національною ідеєю, за-
хищає її. Якщо немає ідеї в душі, то тоді
немає заради чого жити. Я вдячна всім
вчителям, які не забувають про мого сина,

які намагаються прищепити нашій молоді
любов до Батьківщини, своєю невтомною
працею виховують справжніх патріотів, –
зазначила Наталія Михайлівна.

Також усі запрошені та учні школи відві-
дали фотовиставку, організовану за ініціа-
тиви маріупольського підприємця та волон-
тера Юрія Тельбізова.

– Добре пам’ятаю ті дні, – пригадав Юрій
Борисович, – коли у 2014 році маріупольці
вийшли на захист рідного міста, пам’ятаю,
як я переобладнував КамАЗ на броньовик,
аби дати відсіч тій, не побоюсь сказати пря-
мо, нечисті та покидькам, тим наркоманам
з так званої ДНР. Щиро вдячний бійцям до-
бровольчих батальйонів та Національної
гвардії, які прийняли перший удар на себе,
давши нашій армії можливість обладнати
оборонні рубежі та закріпитися на них. Я
протягом останніх двох років постійно спіл-
куюсь із учасниками АТО, і поступово в ме-
не виникла ідея зібрати фотографії, на яких
зафіксовано різні моменти цієї страшної
війни, та показати їх людям. 

Екскурсію фотовиставкою для школярів
та гостей провів боєць “Донбасу” “Вітер”.
Фото для виставки надали бійці доброволь-

чого батальйону, військові та цивільні жур-
налісти з України, Канади та Росії. Світли-
ни з різних боків показують трагічні події
українсько-російського конфлікту. Один зі
стендів присвячений загиблим під час ан-
титерористичної операції іноземцям, які му-
жньо боролись за недоторканність кордонів
нашої держави. Також представлені фото-
докази присутності російської зброї на Дон-
басі, яка до 2013 року не стояла на озбро-
єнні ні в Україні, ні в інших країнах. Ця
зброя була лише в РФ, а у 2014-му опини-
лась у зоні проведення АТО на території
нашої держави.

Окрім того, представники ЦВС відвідали

відкритий урок на тему “Вшанування пам’яті
загиблих на Майдані 18-21 лютого 2014 ро-
ку” у Маріупольському коледжі Державного
ВНЗ “Приазовський державний технічний
університет”. Військові розповіли про події
на Майдані, прослухали виступи студентів
та відповіли на їхні запитання. 

– Ми дуже вдячні за те, що ви прийняли
запрошення відвідати наш захід, – зазначи-
ла заступник директора з виховної роботи
коледжу Тетяна Дубасова, звертаючись до
військових. – Наш педагогічний колектив
намагається зробити все можливе, аби ви-
ростити справжніх захисників Вітчизни, щи-
рих патріотів – таких, як ви. Адже люди в
погонах своєю щоденною службою дово-
дять не на словах, а кожним своїм вчинком
відданість Військовій присязі та громадян-
ському обов’язку.

Вінниччина
У Вінниці генерали та офіцери Команду-

вання Повітряних Сил ЗС України спільно з
представниками органів місцевого самов-
рядування, ветеранами АТО, учасниками
Революції Гідності, містянами, вшановуючи
пам’ять загиблих Героїв Євромайдану, пок-

лали вінки та квіти до пам’ятного знаку
“Небесній Сотні та Героям АТО”, що вста-
новлений у центрі міста на Європейській
площі.

Пам’ять загиблих Героїв Революції Гід-
ності учасники мітингу-реквієму вшанували
хвилиною мовчання. На їх честь було вико-
нано салют зі стрілецької зброї. Взвод по-
чесної варти Командування ПС під акомпа-
немент військового оркестру урочистим
маршем віддав військове вітання загиблим
патріотам. 

У 60-му Будинку офіцерів у пам’ять про
революційні події відкрилась виставка кар-
тин подільського художника, учасника Рево-
люції Гідності Ігоря Зозулі “Моя Україна”.

Буковина
У Чернівцях, як і по всій Україні, в цей

день вшановували подвиг учасників Рево-
люції Гідності. З цієї нагоди на Годилівсько-
му кладовищі начальник Чернівецького га-
рнізону обласний військовий комісар пол-
ковник Віталій Чурай, військовослужбовці
гарнізону спільно з представниками органів
місцевого самоврядування, ветеранами
АТО, учасниками Революції Гідності та міс-
тянами віддали данину пам’яті загиблим
Героям Євромайдану, запалили лампадки
та поклали квіти до пам’ятника “Небесної
Сотні” та могил Героїв АТО.

Згодом на Центральній площі Чернівців,
біля пам’ятника Т.Шевченку, відбувся трау-
рний мітинг з вшанування пам’яті Героїв
Небесної Сотні. Розпочався він хвилиною
мовчання. Представники українських цер-
ков провели жалобний молебень за загиб-
лими два роки тому за волю і правду.

Присутніх закликали пам’ятати подвиг
тих, хто поклав своє життя за Україну, та
жити так, щоб ця жертва не була марною.

Київщина
У Будинку культури міста Василькова

військовослужбовці гарнізону разом із гро-
мадою міста вшанували хвилиною мовчан-
ня хоробрість, патріотизм та непохитну си-
лу духу Героїв Небесної Сотні.

В цей сумний день пам’яті згадали всіх
невинно вбитих на Майдані згадали і своїх
земляків – загиблого на Майдані Олександ-
ра Царька, а також Олександра Лістрового
і Юрія Скляра, які полягли в зоні проведен-
ня АТО, всіх тих, хто ціною свого життя до-
вів, що наш український народ – нескоре-
ний, а дух його – незламний.

Завершив захід концерт за участю твор-
чих колективів міського Будинку культури в
пам’ять про наших Героїв, які навіки вписа-
ні золотими літерами в історію України і в
наші серця.

Оксана Уретій, Олександр Холява, 
Сергій Берець, Любов Киналь.

ЄДИНА КРАЇНА

Українці вшанували Героїв Небесної Сотні
Їх імена навіки вписані золотими літерами в історію України та наші серця!

В І Т А Є М О І М Е Н И Н Н И К І В

29 лю то го 1952 р. на ро ди в ся
за сту п ник ко ман ду ва ча По ві т -
ря них Сил ЗС Укра ї ни (2004-
2006) Ю.М.Си не н ко. 

1 березня 1946 р. народився
заслужений льотчик-випробу-
вач, Герой України,
Президент Федерації авіацій-
ного спорту України
О.В.Галуненко.

1 березня 1951 р. народився
головний штурман ПС ЗС
України (2004-2009 рр.)
С.П.Сафронов.

1 березня 1953 р. народився
директор  ДП МО України
“Луганський АРЗ”
О.І.Мостовий.



Штат у
США

Електро -
нагрівач

Східний
феодал

Предмет
розмови
чи лекції

Британ -
ський

письмен-
ник

Німець -
кий пись-
менник

Українсь -
кий пись-
менник

Радіо -
локатор

Духовий
інстру-
мент

Однокін -
ний екі-
паж в
Англії

Острів в
Антар -
ктиці

Урочис -
тий вірш

Місто в
Україні

Співак із
окремою
партією

Грошова
одиниця
Китаю

Чародій
Столиця

Індії

Низький
чоловічий

голос

Грецьке
жіноче

ім’я

Марка
літака

Наукова
чи інша
стаття

Народ у
Китаї

Автомо -
більна
марка

Витягнуте
коло

Сплав
будь-яко -
го ме талу
з ртуттю

Нота
Цвях для
кінської
підкови

Країна в
Африці

Ізоляція
країни чи
її частини 

Шерсть
тварини

Озеро в
Туреччині

Ефіро -
носна

рослина

Вид 
антилопи

Велика
деревна
ящірка

Країна в
Європі

Квазі-
держава
на сході
України

Кормова
частина
палуби
корабля

Язич -
ницький
бовван

Отруйна
змія

Багаття

Майстер
повітря-
ного бою

Робоча
шлюпка

Під час фіналу україн-
ського відбору на “Євро-
бачення” у залі ніде було
яблуку впасти. І хоча фа-
воритом суддів став гурт
The Hardkiss, і саме їм во-
ни поставили 11 балів,
глядачі підтримали Джа-
малу. І цим принесли їй
перемогу, адже за прави-
лами конкурсу, до фіналу
проходить саме той ар-
тист, якого підтримала ау-
диторія.

Нагадаємо, що у фіналі
нацвідбору за право пред-
ставляти Україну на “Єв-
робаченні-2016” боролися
The Hardkiss, Джамала,
Brunettes shoot Blondes, “НЕАНГЕ-
ЛИ”, Pur:Pur, SunSay.

Після оголошення результатів
відбору в Росії вирішили спробу-
вати не допустити до участі в пі-
сенному конкурсі “Євробачення”
українську пісню, яку виконує
Джамала. Таку думку, як повідом-
ляє “РИА Новости”, висловив пер-

ший заступник голови комітету
Держдуми з інформаційної полі-
тики Вадим Дєньгін. Він висловив
сподівання, що керівництво “Єв-
робачення” не допустить до кон-
курсу пісню про депортацію крим-
ських татар.

У свою чергу голова Меджлісу
кримськотатарського народу Ре-

фат Чубаров на своїй сторінці у
Facebook повідомив, що в росій-
ських ЗМІ, а також в підконтроль-
них Москві ЗМІ на територіях ін-
ших держав, розв’язана справжня
інформаційна і психологічна вій-
на, спрямована на приниження
співачки кримськотатарського по-
ходження Джамали. “Російські
шовіністи – від невідомих обива-
телів до потворних московських
політиків – у жаху від того, що пе-
реможцем “Євробачення-2016”

може стати українська/кримська
виконавиця Джамала”, – зазначив
Чубаров.

Він також шкодує, що жителі
Криму не змогли проголосувати у
фіналі нацвідбору “Євробачення-
Україна”. “Вжиті мною і моїми ко-
легами зусилля, щоб забезпечити
голосування жителів окупованого
Криму, не увінчалися успіхом. Ро-
сійські компанії, що забезпечують
телефонний зв’язок в окуповано-
му Криму, відмовили у проведен-

ні голосування жителями Криму”.
Півфінали 61-го пісенного кон-

курсу “Євробачення” відбудуться
у Стокгольмі (Швеція) 10 і 12 тра-
вня, фінал – 14 травня. Учасник
від України виступить у другому
півфіналі.

Нагадаємо, що Джамала пот-
рапила на сторінки британського
видання “The Guardian”. Англійців
вразило, що в основі її пісні
“1944” про депортацію кримських
татар – реальна історія сім’ї зірки.

e-mail: krula_ukr@i.ua
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Літаючий автомобіль може 
піти в серію вже у 2017 році

Джамала представить Україну 
на конкурсі “Євробачення-2016”

Саме вона перемогла у драматич-
ному фіналі національного відбо-
ру із піснею “1944”. Їі Джамала
присвятила своїй прабабусі. В
пісні – історія власної родини спі-
вачки та всього кримськотатар-
ського народу, депортованого
Сталіним з півострова наприкінці
Другої світової війни.

Компанія AeroMobil зі Словаччини має намір через два роки запус-
тити серійне виробництво двомісного літаючого автомобіля. У пла-
нах розробника випустити і версію для чотирьох пасажирів. Ціна
аеромобіля поки не повідомляється, але, ймовірно, вона може
скласти кілька сотень тисяч євро.

Виробник AeroMobil з Братислави розрахо-
вує на комерційний випуск і старт продажів
власних літаючих автомобілів вже у 2017 році.
Гендиректор і один із засновників AeroMobil
Юрай Вакулик на конференції SXSW уточнив,
що модель може використовувати для зльоту і
посадки підготовлене трав’яне покриття, а не
тільки злітні смуги в аеропортах. Пан Вакулик
припустив, що в майбутньому спеціальні тра-
в’яні смуги для аеромобілів з’являтися вздовж
шосе і поруч із заправними станціями. Для
управління аеромобілем необхідно не тільки
водійське посвідчення, а й ліцензія пілота.

Глава компанії розраховує, що покупцями
нової моделі зі сталевим каркасом і вуглеплас-
тиковим кузовом стануть заможні власники су-
перкарів. Він назвав свій продукт “хобі для ба-
гатих”, проте не уточнив можливу ціну аеромо-

біля, лише зауважив, що вона складе “декілька
сотень тисяч євро”. AeroMobil також вивчає мо-
жливості для запуску моделі з автопілотом і
дивиться в бік принципу роботи Uber для орга-
нізації аеротаксі, пояснив пан Вакулик.

Компанія в даний час проводить випробу-
вання різних типів двигунів для аеромобіля.
AeroMobil створена в 2010 році. На сайті пові-
домляється, що аеромобіль зі складними кри-
лами може приводиться в рух двигуном Rotax
912. Силовий агрегат здатний розганяти мо-
дель у повітрі до понад 200 км/год, швидкість
зльоту – 130 км/год, а максимальна дальність
польоту – до 700 км. Витрата палива – до 15
л за годину польоту. На трасі цей двигун до-
зволяє їхати зі швидкістю понад 160 км/год,
при цьому споживання палива досягає 8 л на
100 км, а запас ходу – до 900 км.


